






گزارش عملکرد سال 1401 شهرداری قم 

رئیس شورای تدوین عملکرد: مهدی کلانترزاده

مسئول کمیته سیاست گذاری: سیدجواد صحرایی

سردبیر: محمدرضا چیت ساز

دبیر تحریریه: زینب آخوندی

گرافیک و صفحه آرا: حسن محسنی

طراحی و اجرای داده نما: حمید باهو

عکس: رضا رمضانی ، احمد ظهرابی

هماهنگی و نظارت بر چاپ: عباس ذاکری

همکاران: سیدسعید سیدهاشمی، محمد محمودی، 

محمدجواد ملاعظیمی
با تشکر از همراهی:معاونین، مشاورین، مدیرا ن ستادی، مناطق 
هشتگانه و سازمان های تابعه و سایر همکاران 

مجموعه شهرداری قم

بهار  1402 - شهر مقدس قم             

ح:  مجری طر

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم



از قم علم منتشر می شود. از قم قدرت منتشر می شود. 
قم نمونه بود و من مفتخرم که در قم هستم. من 15 سال 
یا قدری بیشتر ازشما دور بودم; لکن دلم اینجا بود. با شما 
بودم. شماغیرتمندان، شما پاک جوانان سرمشق همه 

شدید.
صحیفه امام ج 13 ص165

بیانات در دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای استان قم- هشتم اسفند ماه 1401

قم، هم شهر قیام است، هم شهر اقامه است؛ شهری است که 
خودش قیام کرد، شهری است که ایران را به قیام وادار کرد، اقامه 
کرد. البتّه ما برکات حضرت فاطمه ی معصومه )سلام الله علیها( و 
وجود حوزه ی مبارک علمیّه در این شهر را نباید در تأثیرگذاری در این 
 
ً
خصوصیّات از یاد ببریم. در کنار اینها، مردم قم هستند که انصافا

مردم خوبی هستند، به خطاب قم عمل کردند، زودتر از همه جا قیام 
کردند، زودتر از همه جا مبارزه کردند، زودتر از همه جا شهید دادند.



گرامی باد یاد و نام جاویدان 7 شهید سرافراز خانواده شهرداری قم
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هشتمین سال از فعالیت تیم مدیریتی شهرداری قم در سال 1401 از 
بزنگاه های عملکردی این مجموعه به لحاظ گوناگون بود؛ دومین سال 
اجرای برنامه پنج ساله دوم عملیاتی و راهبردی شهرداری قم بر اساس 
سند چشم انداز افق قم 1414 و ورود دولت سیزدهم به اجرای عملیاتی 
برخی پروژه ها و اقدامات مرتبط با مدیریت شهری پس از سال ها رکود 
ازجمله نقاط قابل توجه این بزنگاه ها بود که می بایست با مدیریتی 
ع و  صحیح، دقیق و حساب شده کم ترین تنش را در بخش های متنو

گسترده عملکرد شهرداری قم ایجاد می کرد. 
نوسانات شدید اقتصادی در پی رشد بی رویه تورم و افزایش بی سابقه 
هزینه تمام شده پروژه های مختلف به ویژه در حوزه منابع انسانی شاید 
اصلی ترین چالش حوزه تأمین مالی مجموعه شهرداری قم به عنوان 
آن در این سال  اساس و پایه اجرای پروژه ها بود که انجام موفق 

دشواری های بسیاری را به دنبال داشت. 
آن موضوعات دیگر نظیر ناآرامی های نیمه دوم سال 1401  علاوه بر 
و تداوم و تشدید محدودیت ها و تحریم های بین المللی کشور از 
علل مضاعف سختی ها و مشکلات امور اجرایی در اداره شهر بود که 

شهرداری قم با آن دست وپنجه نرم می کرد. 
ساده ترین راه حل برای راهبری و سکان داری مجموعه ای بزرگ نظیر 
شهرداری قم در چنین وضعیت و شرایطی شاید ثبات و اسکان باشد 
و پیش گیری از هر رویدادی که بتواند باری اضافه و سخت را برای 
مجموعه در پی داشته باشد، راهبردی که شهرداری قم در کمال 
آن را نادیده گرفته و با تکیه بر توان و ظرفیت های مختلف در  جسارت 
مسیر مقابل آن حرکت کرده و برای رشد، توسعه و تحول شهر مقدس 

قم در سال 1401 نیز باقدرت قدم برداشته است. 
ویژگی های منحصربه فرد، ظرفیت های خاص و جایگاه استراتژیک در 
کنار ملاحظات سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و مذهبی شهر قم نیز از 
وجوه و مؤلفه هایی است که در نهادی همچون شهرداری قم و عملکرد 
آن می تواند اثرگذار باشد که با تأکید بر پرهیز مجموعه مدیریتی و 
اجرایی شهرداری قم به هرگونه اقدام و موضع گیری سیاسی، سعی 
 در اختیار یک نگرش قرار نگرفته و 

ً
شده تا خدمات شهرداری قم صرفا

دامنه فراگیری این خدمات محدود نباشد و تمامی زائران و مجاوران 
آن سهمی  حرم کریمه اهل بیت سلام الله علیها در شهر مقدس قم از 

داشته باشند.
در نگاه کلی تحقق بودجه نزدیک به دو برابری سال 1401 در مقایسه 
بودجه مصوب سال قبل و پیش بینی بودجه ای 1.5 برابری برای سال 
بعد از برجسته ترین شاخص های عملکردی است که نشان از پویایی و 

مه مقد



7

ک
افی

 تر
ل و

 نق
ل و

حم

حرکت پرقدرت مجموعه چه درزمینهٔ جذب منابع و چه در حوزه مدیریت 
اجرایی و هزینه کرد امور مختلف دارد. 

اجرای پروژه های کلان عمرانی در مناطق مختلف شهر و توجه به نیاز و 
خواسته های شهروندان در اجرای پروژه های شهری، نقطه عطفی است 
در عملکرد بخش های گوناگون مجموعه شهرداری قم که با راهبری و 
هدایت مدبرانه سکان دار شهر و نظارت، پشتیبانی و حمایت اعضای 

شورای اسلامی شهر قم به ثمر نشسته است. 
ازجمله رویکردهای اجرایی و عملیاتی شهرداری قم در سال 1401 توزیع 
عادلانه خدمات بین مناطق مختلف شهری و بسط عدالت اجتماعی 
بود که نمودی ویژه را در مناطق کم تر برخوردار به نمایش گذاشت و 
پروژه های بزرگی در این مناطق به مرحله بهره برداری رسیده و در اختیار 
ساکنین این مناطق قرار گرفت تا جبرانی باشد بر عقب ماندگی های 
سنوات و دوره های گذشته این مناطق و ایجاد زمینه خدمات رسانی 

اثرگذارتر برای شهروندان ساکن در آن ها.
تشدید روحیه همدلی، تعامل و همکاری در بین دستگاه های دولتی و 
نهادهای اجرایی استان نیز از نقاط قوت عملکرد شهرداری قم در سال 
1401 بود که ایجاد این تعامل و همراهی سبب ساز باز شدن گره هایی 
از برخی امور مغفول و بلاتکلیف چند سال شد و توانست رضایت 
شهروندان را به دنبال داشته باشد؛ تعیین تکلیف ریل های متروکه 
آن، تعهدات دولت در قبال پروژه های هسته مرکزی  راه آهن و مسیر 
ح  ، وضعیت واگذاری اراضی 32 و 48 هکتاری در پردیسان، طر شهر
مسکن ملی، تغییر ضوابط و بازنگری در پهنه های بافت تاریخی و بافت 
فرسوده شهر و عواید مالیات بر ارزش افزوده مؤدیان قمی برای شهر قم 

ازجمله موضوعاتی بود که در این حوزه به آن پرداخته شد.
جنبه دیگری از اقدامات و دستاوردهای شاخص شهرداری قم در سال 
1401، توجه به اصول نرم افزاری در مدیریت شهری بود که در برنامه 
عملیاتی دوم 1404 نیز مورد تأکید قرارگرفته است، به همین منظور 
ع  تجمیع و تمرکز بودجه و ظرفیت های موجود به انجام رسید و درمجمو
در سال 1401 بالغ بر 150 میلیارد تومان به صورت مستقیم از بودجه 

شهرداری قم سهم اقدامات و برنامه های فرهنگی و اجتماعی شهر شد.
تمرکز بیشتر در اجرای پروژه های هسته مرکزی شهر قم به ویژه بافت 
پیرامونی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)سلام الله علیها( با توجه 
به موضوعات موردنیاز زائران و شهروندان در این محدوده متراکم 
شهری نیز از دیگر اقدامات سال 1401 شهرداری قم بود که تأکیدی ویژه 
و با نگاهی همه جانبه در مجموعه مدیریت شهر و استان به آن پرداخته 

شد.

آغاز عملیات اجرایی  8مرحله افتتاح، بهره برداری و 
پروژه های شهری در سال 1401 توسط شهرداری قم به انجام 
ح بزرگ “قم در  آن در امتداد اجرای طر رسید که 6 مرحله 
مسیر تحول” و در ماه های پایانی سال با 218 پروژه کلان 
و اثرگذار شهر قم به اعتبار 2900 میلیارد تومان در اختیار 

شهروندان قرار گرفت.
اقدامات شاخص دیگری نظیر نهضت ساخت پارکینگ 
، پروژه های زیست محیطی،  در مناطق هشتگانه شهر
حمل ونقلی و ... نیز در طی این سال توسط شهرداری قم 
به اجرا رسیده و در اختیار شهروندان قرار گرفت که گزارش 
آن در مصاحبه های این مجموعه  بخش قابل توجهی از 

گردآمده است.
ع دستاوردهای قابل توجهی که در سال 1401 در  حجم و تنو
شهرداری قم به انجام رسیده است و در اختیار شهروندان 
و زائران این شهر قرارگرفته، در بین شهرداری های دیگر 
کلان شهرهای کشور کم نظیر است، به نحوی که عملکرد 
بخش های مختلف اداری، اجرایی و عملیاتی شهرداری قم 
الگویی مناسب برای آن ها خواهد بود تا در شرایط سخت و 
ویژه راهبری و مدیریت اصولی، علمی، هدفمند و اثرگذار را 

به کار گرفته و به نتایج مطلوب دست پیدا کنند. 
مجموعه پیشِ رو گزیده ای است از گزارش برنامه ها، 
اقدامات و عملکرد شهرداری قم در سال  1401 که در 
آماری به جمع بندی رسیده و  قالب های متنی، تصویری و 
برای علاقه مندان می تواند مرجعی باشد در جهت شناخت 
آشنایی با اصول و روش های مدیریت جامع نهادی  و 

اجرایی و گسترده همچون شهرداری ها. 
این مجلد سومین گام از پروژه گزارش جامع عملکرد 
شهرداری قم است که توسط اداره کل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری قم تهیه شده است؛ نخستین مجلد 
این مجموعه در سال 1400 و با محتوای عملکرد 6 ساله 
آن نیز  شهرداری قم تهیه و به چاپ رسید و مجلد دوم 
متمرکز بر عملکرد و اقدامات سال 1400 شهرداری قم به 

رشته تحریر در آمد و در اختیار علاقه مندان قرار گرفت.





1ســکاندار شهر
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اتاق شهردار در طبقه هفتم ساختمان سفید شهرداری 
و  نخبگان  مردم،  از  بسیاری  که  است  همان جایی  قم 
مسئولان کشوری و استانی برای دیدار دکتر سید مرتضی 

سقائیان نژاد به آن پا گذاشته اند.  
دیگری  و  مدیریت  میز  یکی  انتها؛  دو  در  میز  دو  با  اتاقی 
می دهد  نشان  مدیریت  میز  هوای  و  حال  جلسات.  میز 
کمتر از آن استفاده می شود و برعکس میز جلسات که با 
انبوهی از پرونده ها، اسناد و نامه ها پر شده، حال و هوای 
همیشگی  صندلی  آن  انتهای  در  که  دارد  را  کار  میز  یک 

شهردار قرارگرفته است. 
سید مرتضی سقائیان نژاد که هشت سال است از همین 
باسابقه ترین  امروز  می کند،  اداره  را  قم  شهر  ساده  میز 
شهردار کلان شهرهای ایران محسوب می شود. دو دهه 
کلان شهر  دو  در  تحول آفرین  و  اثربخش  بی وقفه،  کار 
بسیار مهم کشور هنوز آثار خستگی در چهره و رفتارش 
آینده  به  هنوز  می کنی،  صحبت  که  او  با  و  نکرده  ایجاد 

تحول آفرین و سرنوشت ساز در شهر قم امید دارد. ایجاد 
آحاد شهروندان همان چیزی است که وی در  امید برای 
عملکرد مجموعه شهرداری به دنبال آن است و در طول 

سال ۱۴۰۱ نیز همین هدف باقوت پیگیری شده است. 
برخی  وی،  با  دوساعته  مصاحبه  متعدد  نکات  میان  از 
یکی   می شود.  دیده  پررنگ تر   ۱۴۰۱ عملکرد  در  مسائل 
عملکرد درخشان در حوزه مالی و عمرانی و دیگری تلاش 

برای مدیریت شهر با بالاترین بهره وری اقتصادی. 
 ، به گفته وی بر اساس آمار موجود از کلان شهرهای کشور
شیراز  و  مشهد  تهران،  مانند  شهرهایی  به  نسبت  قم 
بسیار ارزان تر اداره می شود. همین موضوع موجب شده 
توسعه ای  و  عمرانی  اقدامات  برای  کافی  چابکی  از  قم 

برخوردار باشد.
متن گفتگوی دوساعته با شهردار  قم در ارتباط با عملکرد 

سال ۱۴۰۱  در ادامه ارائه می گردد.
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سال ۱۴۰۱، هشتمین حلقه اقدامات و فعالیت ها  	
با مدیریت شما در شهرداری قم بود. این سال را ازنظر 

توفیقات و چالش های مدیریتی چگونه می بینید؟

در طول این سال ها یکی از مهم ترین سیاست های شهرداری قم 
حرکت بر اساس برنامه بود. این موضوع با نگاهی به چشم اندازهای 
بالادستی صورت می گیرد و بر همین اساس برش های یک ساله 
به عنوان بودجه های سالیانه تدوین می شوند. این اصل بهترین 
معیار برای ارزیابی حرکت شهرداری قم است تا بدانیم تا چه اندازه در 

چارچوب صحیح امور را پیش برده ایم. 
مسئله برنامه تنها اهدافی نیست که قرار است در ذیل برنامه به آن 
برسیم. علاوه بر مسئله پیگیری اهداف، نگاه برنامه محور به حرکت 
مجموعه ها سمت وسو می بخشد. در این زمینه البته چالش هایی 
داریم و هنوز تمام دست اندرکاران به مسئله برنامه محوری اعتقاد 
کامل ندارند. ممکن است یکی از مسئولان با مردم تماس داشته 
باشد و خواسته هایی به ایشان منتقل شود و تصور کند که این ها 
باید مقدم بر برنامه باشد. این در صورتی است که خواسته های مردم 

نیز در برنامه راهبردی باید دسته بندی و پیگیری شود. 
اگر بر مبنای برنامه به عملکرد 1401 نگاه کنیم، متوجه می شویم 
عمده اقدامات شهرداری قم برنامه محور بوده و مسیر دسترسی به 

چشم انداز تدوین شده را برای ما آسان می کند.  

نقاط عطف عملکرد شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ را در  	
کدام حوزه ها می دانید؟

یکی از نکات برنامه دوم راهبردی شهرداری قم توجه به مسائل 
نرم افزاری شهر است. این موضوع خود را در مسائلی نشان می دهد 
که با متن مردم بیشترین ارتباط را داشته و مطالبات اقشار مختلف 
است. در این زمینه می توان به در اولویت قرار گرفتن مسئله فضای 

سبز برای زیباسازی شهر و ارتقای روحیه مردم اشاره کرد. در سال 1401 بالغ بر 300 
میلیارد تومان در شهر قم به توسعه و نگهداری فضای سبز شهری اختصاص داده 

شد که این موضوع اهمیت مسئله را نشان می دهد. 
ما در حال حاضر در شهر قم نزدیک به 400 بوستان داریم. همین توسعه فضای 
سبز محلی برای آسایش و تفریح خانواده ها، روشی برای تلطیف آب وهوای شهر 

و راهی برای پیشگیری از بسیاری از مشکلات روحی و جسمی محسوب می شود. 
از طرفی رویکرد فرهنگی برای ما در شهرداری مهم است. باید توجه داشته باشیم 
که در موضوع فرهنگ متغیرهای متعدد دخالت دارند و به همین میزان نیز 
متولیان مختلفی برای آن وجود دارد. اگر یک دستگاه به تنهایی بخواهد حرکت 
کند، نمی تواند نتیجه درستی از اقدامات خود بگیرد بلکه کارها باید بر اساس 
یک سند جامع و با مشارکت تمام دستگاه های متولی ازجمله حوزه علمیه، 
صداوسیما، دانشگاه ها، آموزش وپرورش، سازمان تبلیغات و دیگر دستگاه های 

متولی پیش برود. 
هدف دیگر در تدوین اسناد بالادستی و سیاست گذاری ها، بومی سازی در 
اقدامات شهرداری است. قرار نیست تمام اقدامات ما تقلیدی باشد. در بحث های 
عمرانی، سبک زندگی و ... باید نسبت به بوم شهر قم و فرهنگ و مطالبات مردم 
دغدغه داشته باشیم که در این مقوله هم تلاش هایی در سال 1401 صورت گرفت. 

شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ توانست بودجه خود را به خوبی محقق  	
کرده و از اعداد پیش بینی شده نیز فراتر رود. این اقدام چگونه صورت 

گرفت؟

سال 1401 ازنظر مالی بسیار سال درخشانی برای شهرداری قم بود. بودجه ای که برای 
این سال در نظر گرفتیم، چهار هزار و 250 میلیارد تومان بود. در طول سال به این 
نتیجه رسیدیم که می توانیم هزار میلیارد تومان به صورت متمم بودجه به شورای 

اسلامی شهر ببریم. این عدد تبدیل شد به 5 هزار و 250 میلیارد تومان. 
در پایان سال به عدد 6 هزار و 700 میلیارد تومان رسیدیم. یعنی 130 درصد رشد 
نسبت به اصلاحیه بودجه داشتیم. شهرداری ارگان درآمد هزینه است؛ وقتی رشد 
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بودجه ای که برای سال 1401 در 
نظر گرفتیم، چهار هزار و 250 

میلیارد تومان بود. هزار 
میلیارد تومان به صورت متمم 
به این بودجه اضافه شد. این 

عدد تبدیل شد به 5 هزار و 
250 میلیارد تومان. در پایان 

سال به عدد 6 هزار و 700 
میلیارد تومان رسیدیم. یعنی 

130 درصد رشد نسبت به 
اصلاحیه بودجه داشتیم

درآمد 130 درصدی داریم به این معنا است که توانستیم به همین میزان کار در شهر 
بیشتر و بهتر انجام دهیم و پروژه های عمرانی را قوی تر پیگیری و اجرا کنیم. 

نکته مهم این ماجرا افزایش درآمدهای مرتبط با مالیات بر ارزش افزوده بود؛ این 
موضوع در گذشته اعداد قابل توجهی نبود اما با کارهایی که در سال های اخیر رخ 

داد، وضعیت مناسبی ایجاد شد. 
بخشی از مالیات بر ارزش افزوده به بهای خدمات شهرداری برمی گردد که در قالب 
 فکر می کنند مالیات 

ً
قانون تجمیع عوارض باید به شهرداری ها اختصاص یابد. بعضا

بر ارزش افزوده کمک دولت به شهرداری ها است درحالی که این موضوع همان 
بهای خدمات شهرداری است. بسیاری از شرکت ها در قم فعال بودند که خدمات 
را در شهر قم می گرفتند اما دفتر مرکزی در تهران قرار داشت و آنجا مالیات پرداخت 
می کرد. در سال های اخیر با همکاری اداره کل مالیاتی استان قم در حال جمع آوری 
اطلاعات شرکت هایی هستیم که در قم فعالیت کرده و خدمات می گیرند. در این 
زمینه 250 شرکت شناسایی شد که برخی از آن ها کسب وکارهای بزرگی هستند که 
مبالغ قابل توجه مالیاتی دارند. شناسایی و تکمیل بانک اطلاعاتی این شرکت ها 
موجب افزایش درآمدهای مالیاتی استان قم و افزایش سهم شهرداری از مالیات 

بر ارزش افزوده شد. 
درآمد شهرداری از مالیات بر ارزش افزوده در سال 1400 بالغ بر 165 میلیارد  تومان 
بود که این عدد در سال 1401 به هزار و 334 میلیارد تومان رسید. یعنی 582 درصد 

افزایش در درآمد مالیات بر ارزش افزوده داشتیم. 
در سال 1401 تنها در پروژه خط یک قطار شهری قم 1200 میلیارد تومان هزینه شده 
است که عدد قابل توجهی محسوب می شود. انتشار 700 میلیارد تومانی اوراق 
مشارکت برای توسعه و احداث ناوگان حمل ونقل شهری و ریلی از دیگر اقدامات 

این سال بود. 
یکی دیگر از اقداماتی که در حوزه مالی و اقتصادی در سال 1401 انجام شد، افزایش 
سهام شهرداری قم در بانک شهر بالغ بر 218 میلیارد تومان بود که در راستای حفظ 
جایگاه سهامداری شهرداری قم در ارکان بانک شهر انجام شد. البته سهام اسمی ما 
در بانک شهر 218 میلیارد تومان است اما سهام رسمی شهرداری قم در بانک شهر 
سه برابر این عدد است. بانک شهر در این سال 200 درصد افزایش سرمایه داشته و 
سرمایه این بانک به 6 هزار میلیارد تومان رسیده است که این موضوع هم ظرفیتی 

در مسیر خدمت بهتر به مردم است. 

وضعیت نسبت هزینه های جاری و عمرانی شهرداری قم در سال  	
۱۴۰۱ چگونه بود؟

در سال 1401 هزینه های جاری شهرداری قم 1400 میلیارد تومان و هزینه های عمرانی 
4000 میلیارد تومان بود که با در نظر گرفتن مجموع 5 هزار و 400 میلیارد تومانی 
هزینه ها، نسبت هزینه های عمرانی به هزینه های جاری به ترتیب 74 درصد و 26 
درصد است. این درصد در میان تمام کلان شهرها کم نظیر بوده و در نهادی مانند 
شهرداری که خدمات نگهداری و اجتماعی شهر نسبت قابل توجهی از هزینه ها را 

تشکیل می دهد، به نوعی رضایت بخش محسوب می شود. 
سرانه هزینه اداره کلانشهرهای ایران در حال حاضر بیش از دو میلیون تومان 
تخمین زده می شود اما در شهر قم این عدد 800 هزار تومان است. این عدد نشان 
می دهد شهر قم ارزان اداره می شود. به همین دلیل هم می توانیم 4 هزار میلیارد 

تومان در یک سال در عمران شهری هزینه کنیم. 

در حوزه پرداخت مطالبات پیمانکاران در سال ۱۴۰۱  	
شهرداری قم چه عملکردی داشت؟

در بحث های پیمانکاری توانستیم تسویه میانگین 75 درصدی و 
 100 درصدی مطالبات قابل پرداخت پیمانکاران شهرداری قم 

ً
عموما

را در حوزه های ستادی و مناطق داشته باشیم که عدد حدودی سه 
هزار میلیارد تومان را شامل می شود. برای درک اهمیت این موضوع 
باید بازگشتی به سال 94 داشته باشیم که من در شهرداری قم آغاز 
به کار کردم درحالی که تنها 680 میلیارد تومان بدهی به پیمانکاران 

خرد وجود داشت. 

در حیطه عمرانی و اجرای پروژه های بزرگ و شاخص،  	
شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ چه عملکردی داشت؟

نزدیک به 5 هزار و 250 میلیارد تومان اقدام عمرانی در سال 1401 
انجام شده است و پروژه های بسیار مهمی آغازشده است. 

 آماده شده و در اختیار 
ً
پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز تقریبا

مردم قرارگرفته است. این پروژه در ماه های ابتدایی سال 1402 
به صورت رسمی افتتاح می شود. همچنین تقاطع غیرهمسطح 
شهدای روحانیت از دیگر پروژه های مهمی است که در سال 1401 

اجرایی شده و در 
ماه های ابتدایی 
سال 1402 تکمیل 
می شود. تونل 
غدیر قرار بود تا 
15 اردیبهشت 
تکمیل شود که 
پیمانکار قدری 
زمان خواسته و 
تا نیمه خردادماه 
برای این پروژه 
فرصت  نیز 
ه  ه شد د ا د
است. فاز دوم 
خضر  بوستان 
عمرانی  ازنظر 

تکمیل شده است اما برای تکمیل کاشت به انتظار رسیدن فصل 
مناسب بودیم. همچنین ساختمان آشیانه ایستگاه مرکزی 

 تکمیل شده است. 
ً
آتش نشانی در بلوار پیامبر اعظم)ص( تقریبا

اقدام دیگر افزایش ظرفیت های شهرداری قم و ایجاد تسهیل در 
مسئله تملک بود. در تهاتر زمین برای تملک مقداری چالش وجود 
دارد اما اگر بتوانیم پول نقد را به عنوان یک گزینه روی میز داشته 
باشیم، قدرت رایزنی شهرداری بیشتر می شود. همین موضوع 
موجب شد در نیمه دو سال 1401 در پروژه ای مانند فاز پنج عمار 
یاسر سدهای بزرگ یک مرتبه فروشکسته شود. خیابانی که انجام 
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تملکات و اجرای آن چند ده سال طول کشیده بود در مسیری افتاده 
که موانع در حال برطرف شدن است. 

مسیر شکل گیری زیرساخت های عبور و مرور شهری  	
در قم چگونه پیش می رود و تا چه زمانی می توانیم بگوییم 

این زیرساخت ها تکمیل شده اند؟

در برنامه راهبردی اول و دوم شهرداری قم 35 تقاطع غیرهمسطح در 
5 حلقه ترافیکی پیش بینی شده است که با پروژه هایی تکمیل شده 
در بهار 1402 به سرانجام 22 پروژه رسیدیم. حدود 13 تقاطع 
غیرهمسطح دیگر باقی می ماند که طبق برنامه باید تا انتهای 1404 
اجرایی شود. تکمیل این پروژه ها موجب تکمیل شبکه معابر شهر 
و حلقه های مهم ترافیکی پنج گانه شهر خواهد شد. در ادامه این 
مسیر برخی از معابر فرعی باید بازگشایی شوند که اگر به دقت بررسی 
 90 درصد این دسترسی های فرعی نیز شکل گرفته اند. 

ً
کنیم تقریبا

مجموعه این ها زیرساخت های خدماتی شهر قم را به استاندارد 
خوبی خواهد رساند. 

تقاطع بلوار شهید آیت الله صدوقی و بلوار فردوسی، تقاطع 
نیک اندیش، زیرگذر بلوار شهید کبیری، تونل امام موسی صدر و ... 
ازجمله تقاطع های غیرهمسطح هستند که در سال 1402 کلنگ زنی 
شده و در مسیر اجرا قرار می گیرند. وقتی شهر ازنظر عمرانی به توسعه 
نهایی خود نزدیک می شود، خدمات رسانی به آن نیز ساده تر خواهد 

بود. 

کدام اقدامات در سال ۱۴۰۱ بر اساس بازخوردگیری از  	
برنامه های قبلی شهرداری صورت گرفت؟

در برخی مسائل در شهر ضعف هایی وجود داشت و به ما منتقل 
می شد که کار منسجم برای برطرف کردن آن ها آغازشده است. 
ازجمله در هسته مرکزی شهر مشکلاتی داشتیم که در حال حاضر 
فعالیت های اصلی را به سمت وسوی هسته مرکزی شهر معطوف 

کرده ایم. 
یکی از این پروژه ساماندهی قبرستان نو است که باید 132 

مغازه را تملک کنیم. با توجه به وضعیت ملکی این مغازه ها 
قیمت گذاری آن،  قدری پیچیده بود و نیاز به کار حقوقی داشت. 

مقدمات این کار انجام و منابع نیز تأمین شده است. 
با تملک  این مغازه ها، فضایی به مساحت پنج هکتار در اطراف 
حرم مطهر به صورت یک باره آزادسازی می شود. در مرحله بعد باید با 
سازمان اوقاف و امور خیریه وارد مذاکره شویم تا ساماندهی کامل این 
فضا صورت بگیرد. این کار در کنار اقداماتی که در گذشته انجام شده 
است مانند پیاده راه ارم و انقلاب، هسته مرکزی شهر قم را زیباسازی 

و آرام سازی می کند. 
تأمین خودروهای برقی برای تسهیل دسترسی زائران به حرم مطهر از 

دیگر اقداماتی بود که شهرداری قم در سال 1402 انجام داد. 

کدام پروژه های مهم در سال ۱۴۰2 به طور ویژه  	
پیگیری می شود؟

یکی از نیازهای امروز تمرکز بر حل معضلات اطراف حرم مطهر و مسجد مقدس 
جمکران است. هر کاری که در شهر انجام دهیم اگر ساماندهی درستی در اطراف 
این دو مکان مقدس نداشته باشیم، به نوعی ناقص خواهد ماند. اقدامات 
شاخص ما در اطراف این دو مرکز باید شکل بگیرد و ما هم به همین علت تمرکز 
خاصی بر مسائل هسته مرکزی شهر و اطراف مسجد مقدس جمکران داشته ایم. 

مسئله دیگر دو پروژه دروازه ری و چهل اختران هستند که به علت قرار گرفتن در 
محدوده بافت فرسوده و ریزدانگی، مشکلات خاص خود را دارند. با اقداماتی که در 
طول سال 1401 انجام شد، طرح چهل اختران کامل و تعیین تکلیف شده است. 6 

گزینه داریم که می توانیم با انتخاب این ها کار اجرایی را آغاز کنیم. 
پروژه بسط شرقی پروژه مهم دیگری است که در سال 1401 تعیین تکلیف شده 
است. ارزش ریالی این پروژه دو هزار و 800 میلیارد تومان است که نزدیک به دو هزار 
پارکینگ هم در آن ایجاد خواهد شد. اقدامات مقدماتی این پروژه انجام شده اما 
برای جایگزینی پارکینگ های موجود باید تصمیم گیری شود که این مسئله قدری 

شروع کار را با تأخیر روبه رو کرده است. 
هشت پروژه در هسته مرکزی شهر قم در دستور کار شهرداری قم به صورت جدی 

قرار دارند که هرکدام پیچیدگی های مخصوص به خود را دارند. 
شکل دهی به حلقه دوم مسجد جمکران به طول هفت کیلومتر از دیگر اقداماتی 
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است که در دستور کار قرار دارد. برای تسهیل این مسئله، طرح اصلاح شده است. 
عرض 90 متر کاهش پیداکرده تا ازنظر اقتصادی بتوانیم کار را راحت جلو ببریم و این 

موضوع کار را تسهیل کرده است. 
روند تصویب طرح شهرسازی بلوار پیامبر اعظم)ص( هم که حرم مطهر را به مسجد 
مقدس جمکران متصل می کند، بعد از سفر نخست ریاست جمهوری به قم در 

مسیر بهتری قرارگرفته و برخی مشکلات مرتبط با آن حل شده است. 

درزمینهٔ حمل ونقل شهری در سال ۱۴۰۱ کدام اقدامات شاخص  	
صورت گرفت؟

در حوزه حمل ونقل و ترافیک، مسئله ساخت پارکینگ های عمومی بسیار مهم 
است. بهره برداری از پارکینگ هوشمند چارسو و آغاز عملیات اجرایی پارکینگ های 
میدان ارتش، بنفشه، امام خمینی)ره(، چهل اختران ازجمله اقدامات این حوزه 
است. این پروژه ها با زیربنای کلی 59 هزار و 266 مترمربع ظرفیت 1529 جای پارک 

جدید به شهر قم اضافه می کند. 
در حال حاضر 5 پارکینگ بزرگ در شهر قم در حال ساخت است. پارکینگ چارسو 
که به اتمام رسیده بود در حال گسترش و انجام فاز دوم است. هشت پارکینگ 
موتورسیکلت جانمایی شده است تا در این موضوع هم معضل مردم برطرف شده 

است. 
همچنین در سال 1401 الحاق بیش از 24 پلاک برای احداث پارکینگ رو سطحی 

منطقه ای با مساحت 22489 مترمربع صورت گرفت. 
یکی دیگر از اقدامات شاخص در حوزه حمل ونقل در سال 1401 خرید 
99 دستگاه اتوبوس عمومی با اعتبار 512 میلیارد تومانی است که 128 
میلیارد تومان از منابع داخلی شهرداری قم تأمین شده است درواقع 
شهرداری قم در این قرارداد تعهد خود را به صورت کامل انجام داده 
است. با این اقدامات عمر ناوگان اتوبوس رانی شهر قم به 2.7 سال 

رسیده و در این حوزه در کشور بی رقیب هستیم. 
اختصاص مبلغ 20 میلیارد تومان برای مشارکت با بانک عامل 
به منظور اعطای تسهیلات ارزان قیمت برای نوسازی تاکسی های 
فرسوده از دیگر اقدامات سال 1401 در حوزه حمل ونقل بود تا در این 
حوزه هم بتوانیم خدمات بهتری به شهروندان ارائه دهیم. در این 

مسیر نوسازی 154 دستگاه تاکسی نیز اتفاق افتاده که عدد 

قابل تأملی است. 

وضعیت کنونی شهر قم ازنظر توسعه حمل ونقل  	
عمومی و استفاده مردم از این موضوع در حال حاضر 

چگونه است؟

بعد از شیوع ویروس کرونا استفاده از حمل ونقل عمومی در کل 
کشور به یک باره سقوط کرد. در شهر قم نیز استفاده شهروندان از 
اتوبوس به زیر هشت درصد رسید که با تلاش های بسیاری در طول 
این سه سال توانستیم این رقم را به بالای 11 درصد برسانیم و این 
موضوع یک نوید خوب در حوزه حمل ونقل است. پیش بینی ما 
این است که به علت افزایش کیفیت ناوگان و افزایش بهره وری 
خطوط، در سال 1402 روند صعودی استفاده شهروندان از اتوبوس 
ادامه پیدا کند. در این مسیر اجرای زمان بندی دقیق خطوط 
اتوبوس رانی و انعقاد قرارداد خرید خدمات بهره برداری از ناوگان از 
دیگر اقدامات ما بود. همچنین در سال 1401 خط شست و شوی 
مکانیزه اتوبوس ها کار خود را آغاز کرد. این موضوع موجب می شود 
شهروندان در استفاده از ناوگان حمل ونقل عمومی با اتوبوس های 
تمیز مواجه شده و اشتیاق بیشتری به استفاده پیدا کنند. تمام این 
اقدامات به جز اهداف تخصصی خود، یک هدف بزرگ دارد که تکریم 

شهروندان عزیز شهر قم و زائران کریمه اهل بیت)س( است. 

با توجه به ایجاد تحول کالبدی و عمرانی در شهر  	
قم، چه پیشرفت هایی در حوزه فرهنگی را شاهد بودیم؟

وقتی شهر را ازلحاظ کالبدی و خدمات متحول می کنیم، خواه ناخواه 
در حوزه فرهنگ شهروندی نیز تحولاتی خواهیم داشت. این 
آبادی و عمرانی آهسته بر فرهنگ مردم اثر می گذارد. البته فرهنگ 
مقوله ای است که تحولات آن تدریجی است. یک سری بخش هایی 
که به صورت ریشه ای وجود دارد هنوز هم به صورت مشکل مطرح 
است. مثل مقوله حجاب و عفاف که مشکل عمومی و فراگیر است 
و ما هم در اماکن عمومی شهری با این معضل روبه رو هستیم. 
تلاش ما این است که برای مردم رفاه ایجاد کرده و به آن ها احترام 
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بگذاریم. درعین حال کسانی که در جامعه اسلامی زندگی می کنند 
باید به قوانین این جامعه احترام بگذارند و این یک رابطه دوطرفه 

است. 

در حوزه محیط زیست شهری که در سال های اخیر  	
به صورت ویژه مدنظر قرارگرفته، چه اقدامات شاخصی در 

سال ۱۴۰۱ صورت گرفت؟

در حوزه محیط زیست شهری، در سال 1401 شهرداری قم کارنامه 
درخشانی داشت. در این سال توانستیم خط دوم پردازش پسماند 
در مقصد را راه اندازی کنیم. این خط با ظرفیت 300 تن در حال حاضر 
فعال است که در کنار خط 300 تنی قبلی، 600 تن زباله به صورت روزانه 
در مجتمع فراوری پسماند پردازش می شود. 100 تن باقیمانده از 
پسماند روزانه شهر قم هم باید در مبدأ تفکیک شود. این موجب 
شده است تا تنها شهری باشیم که دیگر دفن مستقیم پسماند 

نخواهیم داشت.
در کنار این اقدام، احداث سایت تخمیر کود کمپوست، بسترسازی 
و احداث ترانشه سلول های دفن مهندسی بهداشتی و احداث خط 
تولید گرانول از نایلون های خروجی خطوط پردازش پسماند شهری به 
سرانجام رسید.  افزایش میزان تفکیک در مبدأ از دیگر اقدامات سال 
گذشته بود. در حال حاضر حدود 9 درصد از پسماند شهر قم در مبدأ 

تفکیک می شود که این عدد باید با فرهنگ سازی ارتقا یابد. 
از طرفی رساندن سرانه فضای سبز شهر قم به عدد 21 متر شاخص 
مهم زیست محیطی دیگری است که عملکرد شهرداری قم در این 
حوزه در سال 1401 را توصیف می کند. در این سال 17 بوستان جدید 
در سطح شهر ایجادشده و سه میلیون و 800 هزار درخت و درختچه 

کاشته شده است. 

در زمینه پیشگیری از بروز بحران و سیلاب چه  	
اقداماتی در سال ۱۴۰۱ صورت گرفت؟

از اقدامات مهمی که در شهرداری قم به صورت مستمر پیگیری 
می شود، پیشبرد پروژه های کنترل آب های سطحی است. در 
این مقوله در سال 1401 نزدیک به 30 میلیارد تومان هزینه شده و 

اقداماتی مانند حفر 218 چاه جذبی، لایروبی انهار و ساخت مخزن رقم خورده است. 
برای سال 1402 هم نزدیک به 40 میلیارد تومان برای تکمیل اقدامات این حوزه 
پیش بینی بودجه صورت گرفته است. با توجه به اینکه مسئله خرید ماشین آلات 
موردنیاز در حوزه خدمات شهری و مدیریت بحران بااعتبار 23 میلیارد تومانی 

پیش بینی شده است، در این زمینه شرایط بهتری نسبت به گذشته داریم. 
در گذشته حدود 58 نقطه آسیب خیز در شهر قم داشتیم و این ها به تدریج رفع 
شده تا به تعداد معدودی رسیده است. همچنین تجهیزات خوبی خریداری شده 
است. با احتساب این موارد اگر تهدید نقاط بحرانی فرا شهری حل شود، این 

معضل در هنگام بارندگی در شهر قم به حداقل ممکن خواهد رسید. 

در پروژه مترو در سال ۱۴۰۱ چه پیشرفت هایی حاصل شده است  	
و مسیر آینده این پروژه چیست؟

مترو ابر پروژه شهر قم و موضوع بسیار مهمی است که در سال های اخیر نسبت 
به آن اهتمام ویژه صورت گرفت. تنها در سال 1401 با تلاش های صورت گرفته، هزار 

و 200 میلیارد تومان اعتبار به 
این پروژه مهم تزریق شد. 

با اقدامات صورت گرفته، مترو 
در سال 1401 آماده تست گرم 
بود. طبق قولی که به مردم 
دادیم، آماده بودیم تا کار را 
شروع کنیم اما عدم تأمین 
واگن از سوی دولت موجب 
شد نتوانیم این کار را انجام 
دهیم. اقدام مهم دیگر سال 
1401 درزمینهٔ مترو، قطعی 
شدن قرارداد پوژن و سهم قم 
در آن بود که از آن طریق 55 
واگن به قم تخصص خواهد 
یافت. این قرارداد 70 میلیون 

یورو ارزش دارد و گشایش اعتبار انجام شده است. از طرفی اجرایی شدن این 
 به 16 ماه زمان نیاز دارد و ما برای راه اندازی فاز یک به 26 رام قطار نیاز 

ً
قرارداد تقریبا

داریم که 11 رام در این قرارداد فراهم می شود. 
بر این اساس تصمیم گرفتیم سه رام را خودمان خریداری 
کنیم. تنها شهری که در مترو واگن مشابه قم ازنظر فنی 
دارد، مشهد است. در سال 1401 بسیار تلاش کردیم تا بتوانیم 
از مشهد واگن بگیریم و پیشنهاد کنونی ما برای این موضوع 
امضای یک قرارداد سه جانبه است. شهرداری قم وزارت کشور و 
شهرداری مشهد در این قرارداد دخیل هستند و اعتبار از طریق 
شهرداری قم تأمین می شود. شهرداری مشهد 40 واگن ذخیره 
دارد که اگر برای آن ها این اطمینان حاصل شود که ما به جای 
واگن هایی که از مشهد خواهیم گرفت، از قرارداد پوژن با چینی ها 
برای این شهر واگن تأمین می کنیم، این جابه جایی امکان پذیر 

است. 
اگر این کار انجام شود شهر قم در فهرست شهرهایی که 

احداث خط دوم پردازش 
پسماند، احداث سایت تخمیر 
کود کمپوست، بسترسازی و 

احداث ترانشه سلول های دفن 
مهندسی بهداشتی و احداث 

خط تولید گرانول از 
نایلون های خروجی خطوط 
پردازش پسماند شهری از 

جمله پروژه های مهم محیط 
زیستی سال 1401 بود
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حمل ونقل ریلی دارند، وارد خواهد شد. این موضوع جهشی برای اتفاقات بعدی 
ایجاد خواهد کرد. 

واقعیت این است که پروژه های حمل ونقل ریلی پروژه های گرانی هستند. ما برای 
تکمیل فاز یک پروژه قطار شهری 1200 میلیارد تومان دیگر نیاز داریم و نزدیک به 5 

میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم تا خط A  به طورکلی تکمیل شود. 

ح شدن مصوبات  	 سفر نخست ریاست جمهوری به قم با مطر
متعددی درزمینهٔ مدیریت شهری همراه بود. چه میزان از این مصوبات 

عملیاتی شده و چه میزان ناتمام باقی مانده است؟

در سفر نخست ریاست جمهور به قم تصمیمات خوبی در حوزه مدیریت شهری 
گرفته شد. یکی از این تصمیمات تعیین تکلیف اراضی 32 و 48 هکتاری بود. هرچند 
این موضوع از دهه 80 مطرح شده بود اما در این سفر تصمیم نهایی درباره آن گرفته 
شد. در پرتو این تصمیمات بسیار خوب توانستیم پروژه های هسته مرکزی شهر 

قم را آغاز کنیم. 
البته چند مطلب در سفر ریاست جمهوری باقی مانده است که می توان به مسئله 
احداث گرمخانه اشاره کرد که 6 میلیارد تومان از سوی دولت اختصاص پیداکرده 

است اما 12 میلیارد تومان در این پروژه مورد نیاز است. 
مسئله دیگر اختصاص 30 هکتار از اراضی پردیسان برای آزادسازی اراضی اطراف 
بوستان جوان است که از تصمیمات روی زمین مانده این سفر است. یکی از 
اقدامات بسیار خوب در سال 1401 جمع آوری ریل متروکه به طول هفت کیلومتر 
است که برای تکمیل این موضوع 50 میلیارد تومان بودجه برای سال 1402 هم در 
نظر گرفته شده است. منتهی این اراضی معارض هایی دارد و منتظر فرصت برای 
ادعای مالکیت هستند. قرار بود نزدیک به 80 هکتار زمین در پردیسان برای این 

موضوع اختصاص داده شود که هنوز تعیین تکلیف نشده است. 
تصمیم دیگر دولت اختصاص 25 درصد از اراضی تجاری پردیسان 
به صورت 10 درصد نقد و باقی با اقساط 5 ساله به شهرداری قم بود 

که این موضوع نیز هنوز عملیاتی نشده است. 
همچنین بودجه هایی که برای تکمیل ضلع شرقی حرم مطهر و 
تکمیل شبکه پایش هوای شهر قم در سفر ریاست جمهوری 
تصویب شد، هنوز تخصیص داده نشده است. احداث دو پاسگاه 
انتظامی و بودجه ساماندهی گلزار شهدای استان هنوز عملیاتی 

نشده است.  

باتوجه به نزدیک بودن زمان دومین سفر ریاست  	
جمهوری به قم، درخواست های مدیریت شهری برای 

حل معضلات شهر در این سفر چیست؟

در سفر دوم ریاست جمهوری باید مسائل مرتبط با برق استان قم 
و کمبودهایی که وجود دارد مطرح شود. این موضوع برای تأمین 
برق بلوار پیامبر اعظم)ص( نیز بسیار مهم است. مطابق قانون 
جدید درآمدهای پایدار شهرداری ها، هرگونه احداث یا جابه جایی 
زیرساخت های شهری مرتبط با شرکت های مربوطه است. شرکت 
برق استان از کمبود بودجه صحبت می کند که دولت باید برای 
تأمین نیازهای فوری برق استان ازجمله بلوار پیامبر اعظم)ص( و 

دیگر پروژه های شهری بودجه تأمین کند. 
یکی دیگر از مسائلی که مطرح است، توسعه زیرساخت های 
پیرامون حرم مطهر است. توسعه حرم مطهر در جهت قبله باید در 
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نظر گرفته شود و هزینه این موضوع و اجرای آن از حیطه عملکردی 
شهرداری خارج است. از طرفی پروژه هایی مانند تونل امام موسی 
صدر به این دلیل که زیرساخت های اطراف حرم مطهر را تأمین 
می کند باید با مشارکت دولت اجرایی شود. موضوعات دیگری 
مانند ساماندهی اراضی ایستگاه مرکزی راه آهن از مسائلی است 
که در صورت طرح شدن در سفر دوم ریاست جمهوری می تواند 
بسیار راهگشا باشد. احداث شهرک زیارت و ساخت زائرسرا نیز 
باید موردتوجه دولت قرار بگیرد. دولت همچنین برای ساماندهی 
و بازسازی منطقه جمکران باید وارد عمل شود چراکه این کار 

هزینه های بسیار سنگینی دارد. 
موضوع دیگری که با دولت باید تعیین تکلیف کنیم، مسئله 
زمین های با کاربری آموزشی است. اراضی که با کاربری آموزشی در 
اعمال ماده 101 قانون شهرداری ها حاصل می شود، در مالکیت 
شهرداری است. اگر آموزش وپرورش توان تملک این اراضی را ندارد، 

دولت باید از اراضی خود برای تهاتر با این زمین ها استفاده کند. 
اختصاص اراضی دولتی برای تکمیل و توسعه منوریل دیگر خواسته 
ما در سفر دوم است چراکه از بودجه شهرداری قم امکان هزینه کردن 
برای تکمیل منوریل را نداریم. اتصال تقاطع غیرهمسطح پردیسان به 
تپه سلام، همکاری در تکمیل محور زینبیه، همکاری برای تملک پارک 
سالاریه و الحاق اراضی اطراف پیامبر اعظم)ص( به محدوده شهری از 

دیگر درخواست های مدیریت شهری از دولت است. 
در بحث جمکران، یکی از مسائل بسیار مهم این است که محدوده 
مسجد تنها یک ورودی دارد. باید یک ورودی دیگر از سمت جنوب 
ایجاد شود تا بتوانیم در ایام شلوغی یک ورودی و یک خروجی داشته 
باشیم. از طرفی پارکینگ های موقتی که هرساله شهرداری در ایام 
نیمه شعبان ایجاد می کند یکی از چالش های جدی است که باید 
با اختصاص زمین، پارکینگ های دائم ایجاد شود. در حال حاضر 60 

هکتار به این موضوع اختصاص پیداکرده است. 
یکی دیگر از موضوعات مهم جانمایی ایستگاه راه آهن سریع السیر 
قم تهران اصفهان و تلاقی آن با فاز دوم خط A متروی قم است. این 

ایستگاه نیاز به سیاست گذاری و اختصاص 200 هکتار زمین از سوی دولت دارد 
که در آینده شهر قم نتیجه بسیار خوبی خواهد داشت. به این صورت می توانیم 
، مترو، اتوبوس،  یک ایستگاه تجمیعی داشته باشیم که ریل پرسرعت، ریل قطار

تاکسی و ... را به یکدیگر متصل کند. 

شما همیشه از ایجاد نشاط شهروندی به عنوان یکی از مهم ترین  	
اهداف مدیریت شهری یاد کرده اید. در این زمینه چه اقدامات 

شاخصی در سال ۱۴۰۱ انجام شد؟

بسیاری از پروژه های بزرگ شهری قم در همین میسر پیگیری می شود. ازجمله 
می توان به احداث بوستان هزار هکتاری اشاره کرد. همچنین احداث باغ پرندگان، 
، احداث مجموعه های متعدد گردشگری و تفریحی نیز  شهربازی بوستان غدیر
در این مسیر اجرایی شده است. در آینده هم پروژه های بسیار مهمی مانند پل 
طبیعت، موزه فرش، باغ گیاه شناسی، شهربازی میدان 72 تن و ... را خواهیم 
داشت که نیاز شهر قم را به اماکن تفریحی و گردشگری برطرف می کند. اقدام مهم 
دیگر ایجاد مجموعه های فرهنگی ورزشی در مناطق هشتگانه و ایجاد زمین های 

روباز ورزشی در بوستان های 
شهر قم است. 

آنچه موجب امیدآفرینی و ایجاد 
نشاط در مردم می شود، دیدن 
حرکت و فعالیت در شهر 
است. مردم قم امروز می بینند 
که در شهر همه چیز در حالت 
تحول است. این تحول در 
قالب توسعه و پیشرفت رقم 
می خورد یعنی هم روح شهر 
تکامل پیداکرده و هم جسم در 
حال تحول است. این موضوع 
علاوه بر پروژه های تفریحی و 
گردشگری در پروژه های بزرگ 
فنی و عمرانی نیز خود را نشان 

آنچه موجب امیدآفرینی و 
ایجاد نشاط در مردم می شود، 
دیدن حرکت و فعالیت در شهر 
است. مردم قم امروز می بینند 
که در شهر همه چیز در حالت 
تحول است. این تحول در 

قالب توسعه و پیشرفت رقم 
می خورد یعنی هم روح شهر 

تکامل پیداکرده و هم جسم در 
حال تحول است
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می دهد. به عنوان مثال مترو که راه اندازی شود، شخصیت شهر تغییر می کند. گاهی 
حتی تلاش برای تکمیل پیش از موقع یک پروژه می تواند به امیدآفرینی در میان 

شهروندان کمک کند. 
موضوع دیگر تحول در فضای سبز شهری و بهبود سیما و منظر شهر است. در 
سال 1401 نزدیک به 72 پروژه نورپردازی در شهر قم انجام شد که در زیبایی و نشاط 
شهری بسیار مؤثر است. همچنین در این سال هفت پروژه نقش برجسته شهری 
به متراژ 1400 مترمربع اجرایی شد که این اقدامات باهدف بهبود سیما و منظر شهری 

و نشاط اجتماعی صورت گرفت. 

در حوزه هوشمندسازی و تسهیل امور شهروندان چه توفیقاتی  	
در شهرداری قم حاصل شده است؟

برای رسیدن به شهرداری الکترونیکی و روان سازی امور شهروندان هنوز به زمان 
بیشتر نیاز داریم. علت این موضوع هم قدری مسائل فرهنگی و قدری ضعف های 
زیرساختی است. بااین حال پیشرفت خوبی درزمینهٔ خدمات شهرسازی داشته ایم. 
در حال حاضر 50 خدمات شهرسازی توسط شهرداری قم به صورت الکترونیکی ارائه 
می شود. می توان گفت اکنون راه اصلی پیگیری مجوز ساخت وساز راه الکترونیک 
است بااین حال با تنظیم شیوه نامه های مختلف تلاش کردیم در مراحل غیر 
الکترونیک هم تسهیل ایجاد کنیم. قدم بعدی در این زمینه یکپارچه سازی خدمات 

است که نیاز به همکاری ارگان های دیگر دارد. 

آیا  	 ارتباط شهرداری و شخص شما با شهروندان چگونه است؟ 
متن جامعه می توانند نظرات خود را به شهرداری منتقل کنند؟

برخی فکر می کنند ارتباط داشتن به مردم یعنی هر روز باید با مردم ملاقات داشته 
باشیم اما این کار دامن زدن به مطالبات مردم بدون چارچوب کاری و برنامه ریزی 
است. درحالی که در مسیر مشخص شده می توان مطالبات مردم را دسته بندی و 
اولویت بندی کرد به موضوعات فوری و با فراوانی زیاد، به سرعت رسیدگی کرده و 

باقی موضوعات را نیز در فرصت مناسب در دستور کار قرار داد. 
به ساختمان شهرداری که مراجعه کنید متوجه می شوید، دفتر شهردار برای مراجعه 
مردم باز است. من رفت وآمدها را کنترل می کنم. دو کارشناس زبده مسئول 

رسیدگی به مطالبات شهروندان هستند که در صورت به جواب نرسیدن، 

مدیرکل حوزه شهردار با شهروند ملاقات می کند و اگر در آن موضع 
هم نتیجه ای ایجاد نشد، شهروند به اتاق من خواهد آمد. نکته 
اساسی اینجاست که مطالبات مردمی باید از معاونت های مربوطه 
پیگیری شود و اگر به نتیجه نرسیده باشد، در طبقه هفتم پیگیری 

می شود. 
بااین همه ظهرها در نمازخانه شهرداری به صورت مرتب با مردم 
ملاقات دارم. شب ها به حرم مطهر رفته و زمینه ملاقات آنجا 
نیز فراهم است. بازدیدهای سرزده ای از مناطق و سازمان های 
شهرداری قم دارم که این موضوع هم زمینه گفت وگوی مستقیم با 

شهروندان را فراهم کرده است. 
نکته مهم در ارتباط با مردم، سامانه 137 شهرداری قم است که 
به صورت مستمر آماده گرفتن پیام های مردمی و انتقال آن ها به 
مراجع خودش است. در پیام های این سامانه آن ها که مرتبط به یک 
مشکل تکراری است، در شورای مدیران شهرداری قم مطرح شده و 
بدون رودربایستی از مسئول مربوطه پیگیری می شود. معضل باید 
تا جلسه بعدی شورای مدیران مرتفع شود و ما در جلسه بعدی نیز 
این موضوع را پیگیری می کنیم. پس مقوله ارتباط با مردم در حضور 
شهروندان در دفتر شهردار خلاصه نمی شود و بسیار وسیع تر از این 

مسائل است. 



20

شهر
ار 

ند
کا

س



شهر
ار 

ند
کا

س

21











26

ت
یس

ط ز
حی

 م
ی و

شهر
ت 

دما
خ





28

شهر
ار 

ند
کا

س



شهر
ار 

ند
کا

س

29



30

شهر
ار 

ند
کا

س



شهر
ار 

ند
کا

س

31



1401 دومین سال فعالیت دوره ششم شورای اسلامی شهر 
قم بود.

ترکیب 13 نفره شورای ششم که  سال قبل از دو لیست 
انتخاباتی به پارلمان شهری راه یافته بودند در ماه های ابتدایی 
سال با جدا شدن یکی از اعضا و جایگزینی عضو علی البدل آغاز 
شد و اعضا در قالب هیئت رئیسه و 6 کمیسیون تخصصی 
شامل حقوقی و نظارت، فرهنگی و اجتماعی، خدمات شهری و 
امور زائرین و محیط زیست، عمران و حمل ونقل، برنامه وبودجه 
و سرمایه گذاری و معماری و شهرسازی با ترکیب ذیل در ابتدای 
دومین سال فعالیت دوره ششم شورای اسلامی شهر قم 

استقرار پیدا کرد:
حسین اسلامی به عنوان رئیس شورای اسلامی شهر قم، 
محمود مسگری نایب رئیس، روح الله امراللهی سخنگوی 
آمره به عنوان اعضای  شورا، نرجس نیازمند و معصومه 
هیئت رئیسه و همچنین ماشاالله سعادتمند ، محسن 
محرری، مجید اخوان، مرتضی استقامت، سید محمدحسین 
دهناد، سید مجتبی سبحانی ثابت، حسین صابری و مصطفی 
ملائی به عنوان روسای و اعضای کمیسیون های تخصصی و 

اعضای عادی.
مسیر شورای ششم در این دوره در دوران پرکار مدیریت 
شهری با فراز و نشیب های دیگری نیز همراه بود. از جمله 
بررسی تفریغ بودجه که به دلیل نوسانات قیمتی با دقت 
آن رسیدگی شد. تصویب بودجه سال 1402  مضاعف به 
شهرداری قم از دیگر اقدامات مهم این نهاد در سال 1401 بود 
که برای نخستین بار در شورای اسلامی شهر قم با افزایش 30 
درصدی همراه بود. اعضای شورای اسلامی شهر قم معتقد 
بودند ظرفیت کنونی شهرداری برای تحقق بودجه بیش از 

آماده است و نباید فرصت این  هشت هزار میلیارد تومانی 
ع را از دست داد.  موضو

از جمله شاخص های عملکردی شورای ششم می توان به 
پژوهش محوری و بها دادن به اجرای روند علمی تصمیم گیری 
اشاره کرد. این شورا با ایجاد مرکز پژوهش ها و اجرای چند 
پروژه شاخص توانست ریل گذاری مناسبت تری نسبت 
به روند تصمیم سازی شهری ایجاد کند. توسعه شهر قم و 
حرکت سریع مدیریت شهری در بخش های مختلف ضرورت 
آمار و استفاده از دستاوردهای مجموعه های  بروز اطلاعات و 
دانش بنیان را رقم زده بود که در این دوره شورای اسلامی شهر 

قم به نیکی به آن پرداخته شد. 
اجرای منظم جلسات شورای اسلامی شهر و علنی بودن این 
جلسات در کنار فعالیت مداوم کمیسیون های تخصصی در 
ع  ، موضو کنار ارتباط با شوراهای شهر کلان شهرهای کشور
دیگری است که می توان به عنوان شاخصه عملکردی شورای 

ششم به آن اشاره کرد. 
در این دوره از فعالیت شورای ششم، مسئله ساختمان جدید 
شورای اسلامی شهر به دلیل خدمت رسانی بهتر به شهروندان 
همچنین استقرار گروه های کاری و پژوهشی کمیسیون های 
تخصصی به صورت مستمر پیگیری شد که در نهایت با همت 
معاونت عمرانی شهرداری قم به پیشرفت فیزیکی قابل قبولی 
رسید. افتتاح ساختمان جدید و استقرار شورای اسلامی شهر 
قم در این ساختمان فصل جدیدی از تعامل شهروندان و 
شورای شهر را رقم خواهد زد و زمینه ساز حضور پررنگ تر 
پژوهشگران و نخبگان شهری در فرایند تصمیم سازی و 

تصمیم گیری خواهد شد. 

شورای اســامی شهر







یزی برنامه ر

2

که  است  مسئله ای  مشترک،  اهداف  به  رسیدن  برای  هماهنگ  تلاش  یک  به عنوان  برنامه ریزی 
بدون  واقع  در  کند.  کمک  سازمان  مدنظر  آرمان های  تحقق  و  سازمانی  عملکرد  بهبود  به  می تواند 
نقشه راهی که نقش هر یک از اجزای سازمان و مسیر حرکت آن ها در آن روشن نشده باشد، رسیدن 

به ایده آل های سازمانی، بسیار دور از دسترس است. 
معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم دو رکن مهم مدیریت در یک سازمان بزرگ یعنی 
مسئله برنامه ریزی و موضوع جذب، به کارگیری و رشد منابع انسانی را در دستور کار دارد. استفاده 
از روش های نوین مدیریتی ازجمله سامانه های به روزرسانی شده که بر مبنای اصول علم مدیریت 
به کارگیری  با  سازمانی  تحول  ایجاد  همچنین  است.  معاونت  این  حرکت  ارکان  ازجمله  بناشده اند، 
پژوهش های مفید و توسعه ابزارهای نوین و پایه ریزی تحقق شهر هوشمند ازجمله اموری است که 

معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم نسبت به آن اهتمام دارد. 
قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون  اسماعیلی،  ابوالفضل  سید  با  زیر  مصاحبه 

به منظور بررسی عملکرد سال ۱۴۰۱ این مجموعه انجام پذیرفته است. 
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مهم ترین راهبردهای عملکرد معاونت برنامه ریزی  	
و سرمایه انسانی در سال ۱۴۰۱ کدام موارد بود؟

برخی از مجموعه ها در یک سازمان به نوعی وظیفه پشتیبانی از 
دیگر بخش های سازمان را دارند که معاونت برنامه ریزی و سرمایه 

انسانی شهرداری قم نیز از این دست است. 
ازجمله رویکردهای عمده این معاونت در سال 1401 تقویت 
شاخص های مرتبط با سرمایه انسانی از طریق ارتقا فرایندهای 

جذب، به کارگیری و رشد منابع انسانی بود. 
یک بخش از اقدامات در این زمینه، شناسایی و تأمین نیازهای 
شهرداری در حوزه منابع انسانی است که این موضوع در حوزه های 
تخصصی اهمیت ویژه ای دارد. قدم ابتدایی این کار شناسایی 
سازمان ها، مناطق و بخش های مختلف شهرداری قم و نیروهای 
شاغل در این بخش ها بود. این کار بر اساس بازدیدی که از 
بخش های مختلف مجموعه صورت گرفت انجام و بر همین 

اساس نیازها احصا و شناسایی شد. 
اصلاح فرایندهای داخلی و شهروندی شهرداری با بهره گیری از 
ابزارهای فناوری اطلاعات به منظور افزایش سرعت، کاهش حضور 
فیزیکی، افزایش شفافیت و ارتقای کیفیت خدمات از دیگر اهداف 

کارکردی ما در سال 1401 بود. 
همچنین مشارکت فعالانه در تدوین اسناد قانونی مرتبط با 
مدیریت شهری از طریق هماهنگی با نهادهای ملی مرتبط از جمله 
سازمان شهرداری ها، وزارت کشور و مجمع کلان شهرها از دیگر 
موضوعاتی بود که در سال 1401 در معاونت برنامه ریزی و سرمایه 

انسانی شهرداری قم به صورت مستمر پیگیری شد. 

نظارت و ارزیابی مستمر بر اجرای برنامه های مصوب شهرداری قم نظیر برنامه 
دوم راهبردی پنج ساله شهرداری و بودجه سالیانه از دیگر اقداماتی بود که در 

سال 1401 به طور جدی پیگیری و اجرایی شد. 

اقدام شاخص سال ۱۴۰۱ در حوزه سرمایه انسانی چه بود؟ 	

یکی از موضوعاتی که همواره در شهرداری به عنوان یک دغدغه مطرح بوده، 
مسئله منابع انسانی و مسائل مرتبط با آن است. اینکه به این مسئله به عنوان 
یک سرمایه نگاه کرده و از ظرفیت تمام نیروها استفاده کنیم موضوعی بسیار 
مهم است. در این زمینه البته نسبت به گذشته رشد چشمگیری داشتیم اما 

هنوز تا نقطه مطلوب فاصله هست. 
درمجموع شهرداری مجوزهای محدودی برای جذب نیرو دارد. از طرفی یک سری 
نیروهای تخصصی به ویژه در سازمان قطار شهری مورد نیاز بود. پیگیری های 
آزمون از طریق مجموعه جهاد دانشگاهی برای  متعدد منجر به برگزاری یک 
آزمون شرکت  جذب 50 نیرو در شهرداری قم در سال 1401 شد. 1800 نفر در این 
کرده و تمام فرایند اجرایی از طراحی سؤالات گرفته تا برگزاری و تصحیح، توسط 
مجموعه جهاد دانشگاهی انجام شد. آزمون کتبی و مصاحبه شفاهی برگزار شد 
و برگزیدگان به مجموعه شهرداری معرفی شدند. این موضوع در حال حاضر 

مراحل نهایی خودش را طی می کند. 

آغازشده و  	 کدام موضوعات در حوزه منابع انسانی درگذشته 
اولویت پیگیری سال ۱۴۰2 نیز هست؟

بسیاری از کمبود نیروی انسانی در شهرداری سخن می گویند اما به جز برخی 
حوزه های تخصصی، مشکل اصلی کمبود نیروی انسانی نیست. برای رسیدن 
به بهترین بهره وری در حوزه نیروی انسانی باید نسبت به باز توزیع نیروی انسانی 
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اهتمام داشته باشیم. درجایی انباشت نیرو داریم اما در جای دیگر کمبود نیرو. 
گاهی افراد طبق تخصص خود در بخش های مختلف به کارگیری نمی شوند که 
باید در این زمینه بازتوزیع نیروی انسانی را در دستور کار قرار دهیم که از سال 
آموزش های منابع انسانی  آغازشده است. در این زمینه کاربردی سازی  گذشته 

موضوع مهم دیگری است که مد نظر قرار دارد. 

درزمینهٔ تبدیل وضعیت خانواده های ایثارگران شاغل در  	
خ داد؟ شهرداری قم چه اتفاقاتی در سال ۱۴۰۱ ر

تبدیل وضعیت 74 نفر از افراد مشمول باقیمانده در حوزه خانواده ایثارگران 
شاغل در شهرداری قم در سال 1401 انجام شد. درمجموع از ابتدای سال 1400 تا 
کنون نسبت به تبدیل وضعیت 435 نفر از کارکنان قراردادی، شرکتی و ساعتی 
به رسمی قطعی شده است و صدور احکام تعداد معدودی به زودی اجرایی 

خواهد شد.  

درزمینهٔ برنامه محوری در سال های اخیر تحولات خوبی در  	
مجموعه شهرداری قم ایجاد شده است. نقش رویکرد برنامه محور را 

در پیشبرد بهتر امور چگونه می بینید؟

مهم ترین مشکل شهرداری قم در گذشته عدم ثبات مدیریت بود. امور اداری در 
مجموعه شهرداری زمان بر است. از طرفی شناخت مجموعه با پیچیدگی هایش 
موضوعی بسیار مهم برای یک مدیر است. مجموع این ها نشان می دهد ثبات 
مدیریت یکی از لوازم نتیجه گیری مطلوب در شهرداری است که در دوره فعلی 

این موضوع محقق شده و آثار خودش را نیز نشان داده است. 
عدم ثبات مدیریت که یک مانع بزرگ در مسیر برنامه ریزی برای شهر بود امروز 
دیگر وجود ندارد و همین موضوع موجب شده حرکت شهرداری قم در سال های 

اخیر برنامه ریزی و سیر مشخص داشته باشد. حتی ناظران بیرونی 
هم می توانند به خوبی درک کنند که امروز شهرداری قم بر اساس 

اصول یک برنامه مشخص پیش می رود و نقشه راه دارد. 

کدام رویکردهای اساسی در تدوین برنامه دوم  	
راهبردی شهرداری قم مد نظر قرار گرفته است؟

برنامه دوم پنج ساله راهبردی عملیاتی شهرداری قم بر اساس 
مدل شهر پایدار طراحی شده است. در این زمینه یکی از 
 ، جدیدترین و موفق ترین الگوهای پیاده سازی شهر پایدار
الگوی شهر همگرا است. در این برنامه مسائلی مانند توجه به 
محیط زیست شهری و ارتقای سلامت و ایمنی شهروندان اصل 
قرارگرفته است. همچنین تأکیدی بر مسائل اجتماعی و فرهنگی 
و اقتصادی به عنوان ارکان شهر همگرا در این مدل وجود دارد 
که در همکاری با هم می توانند شهری باکیفیت برای شهروندان 

بسازند. 

نحوه پیگیری تدوین و اجرای برنامه های پنج ساله  	
شهرداری قم چگونه است؟

در این زمینه اقداماتی جدی صورت گرفته است. ازجمله 
به روزرسانی شاخص های سامانه بازخورد برنامه پنج ساله دوم 
مطابق با اهداف، راهبردها و سیاست های برنامه دوم، مشخص 
آماده سازی و به روزرسانی نرم افزار  کردن اهداف سال اول برنامه و 
بازخورد برای ورود اطلاعات کاربران، بررسی اطلاعات پایه وارد شده 
در سامانه و صحت سنجی ارقام، تهیه گزارش بازخورد برنامه از 
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سال اول و تهیه بودجه راهبردی سال 1402است.

درزمینهٔ تدوین و تصویب بودجه ۱۴۰2 چه اقداماتی  	
صورت گرفت؟

یکی از مهم ترین اسناد برنامه ای شهرداری، بودجه سنواتی 
است. این سند مبنای حرکت تمام بخش های شهرداری در طول 
یک سال است. اعتبارات مندرج در بودجه سالیانه بیانگر نظام 
اولویت بندی و تخصیص منابع در میان برنامه ها و پروژه های 

شهری است. 
در سال 1401 معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی از طریق 
برگزاری جلسات منظم و گرفتن دیدگاه تمام بخش ها به تدوین 
بودجه پرداخت. با مشارکت تمام بخش های شهرداری قم و 
، بودجه 1402 با رقم 8 هزار و 110  کمیسیون های شورای اسلامی شهر

میلیارد تومان به تصویب رسید. 

سامانه های مدیریت پروژه در زمینه تحقق بودجه  	
چطور به یاری شما آمده اند؟ 

جلسات ارزیابی عملکرد و کنترل پروژه هر ماه به صورت منظم 
برگزار شده و عملکرد تمام بخش های شهرداری قم، همچنین 

پروژه های هر یک از بخش ها به صورت منظم کنترل می شود. 
هر پروژه ای یک برنامه شکست پروژه دارد و مشخص است 
که در هر مرحله زمانی چه اقداماتی باید انجام شود. در معاونت 
برنامه ریزی تمام این برنامه ها به صورت مستمر رصد شده و گزارش 

مربوط به آن تهیه می شود.

گاهی انتقاداتی راجع به انتشار بودجه و گزارش  	
ح می شود؛ عملکرد  آن به صورت غیررسمی مطر تفریغ 
معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی در این زمینه 

چیست؟ 

بیان این امر عجیب است چراکه ما طبق قانون موظف به انتشار 
بودجه هستیم و این کار را انجام می دهیم. هر 6 ماه یک بار هم 

گزارش درآمدها و هزینه های شهرداری قم منتشر می شود. 
فرایند تصویب بودجه در صحن علنی شورای اسلامی شهر قم 

اتفاق می افتد. تصویب اصلاحیه بودجه و همچنین تصویب تفریغ 
بودجه نیز در صحن علنی شورای اسلامی شهر قم صورت می گیرد که 
آن برای اصحاب رسانه و علاقه مندان  پخش زنده داشته و حضور در 
آن هم وظایف قانونی خود را در انتشار بودجه  امکان پذیر است. به جز 

انجام می دهیم. 

شهر هوشمند یکی دیگر از دغدغه های شهرداری قم در  	
سال های اخیر است. چه میزان از حرکت معاونت برنامه ریزی و 

ح ریزی شده است؟ سرمایه انسانی شهرداری قم بر این پایه طر

سه موضوع مهم در این زمینه وجود دارد. یکی شهرداری الکترونیکی 
است که با ایجاد زیرساخت های سخت افزاری و نرم افزاری در شهرداری 
قم اجرایی می شود. در این زمینه در شهرداری قم اقدامات بسیار خوبی 

انجام شده و شرایط امروز ما با گذشته قابل مقایسه نیست. 
مسئله بعدی ایجاد شهر 
با  که  است  الکترونیک 
ایجاد این زیرساخت ها در 
تمام ادارات و ارگان های 
فعال شهر محقق خواهد 
تحقق  آخر  مرحله  شد. 
است  هوشمند  شهر 
که موضوعی فراتر از این 

مسائل است. 
توانستیم  راستا  این  در 
مرکز داده شهرداری را بعد 
از خریداری تجهیزات لازم 
به بهره برداری برسانیم که 
این موضوع گام بزرگی در 
ایجاد شهرداری الکترونیک 

محسوب می شود. 

در حیطه توسعه سامانه های نرم افزاری، کدام اقدامات شاخص  	
در سال ۱۴۰۱ رقم خورده است؟

یکی از موضوعاتی که در طول سال های اخیر به طور جد در دستور کار قرارگرفته 
است، توسعه سامانه های شهروندی و الکترونیکی کردن درخواست های 
شهروندان است. این موضوع به عنوان یک امر جاری و بلندمدت به طور مرتب 

به روزرسانی شده و ضعف های آن برطرف می شود. 
مسئله دیگر الکترونیکی کردن فرایندهای داخلی و فرایندهای بین دستگاهی 
است. از جمله اموری مانند استعلام مجوز حفاری بین شرکت های خدماتی 

استان که تلاش کردیم به صورت الکترونیک اجرایی شود. 
ارتقای زیرساخت های پایگاه اطلاع رسانی و خبری شهرداری قم، ایجاد سامانه 
جامع درآمد، ایجاد سامانه نظارت بر عملکرد پیمانکاران خدمات شهری و ارتقای 
زیرساخت های سامانه 137 برای بهبود پاسخگویی به شهروندان از جمله 

اقدامات سال 1401 در این زمینه هستند. 

فرایند تصویب بودجه در 
صحن علنی شورای اسلامی 

شهر قم اتفاق می افتد. 
تصویب اصلاحیه بودجه و 

همچنین تصویب تفریغ 
بودجه نیز در صحن علنی 

شورای اسلامی شهر قم صورت 
می گیرد که پخش زنده داشته 

و حضور در آن برای اصحاب 
رسانه و علاقه مندان امکان پذیر 

است
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کدام اقدامات عملی  	
درزمینهٔ نزدیک شدن به 
اهداف شهر هوشمند در 
سال ۱۴۰۱ اجرایی شده است؟

از اقدامات مهم،  در این زمینه یکی 
توسعه میز خدمت الکترونیک 
شهرداری قم از طریق اضافه شدن 
خدمات جدید است. ارائه خدماتی 
مانند خرید مجوز طرح ترافیک، 
ثبت درخواست ایستگاه صلواتی 
آن،  و صدور مجوز الکترونیکی 
جست وجو درگذشتگان مبتنی 
بر مسیریابی بر روی نقشه های 

مسریاب از جمله اقدامات 
در این زمینه است. 

ارائه فیش عوارض و درآمد مناطق 
هشتگانه شهرداری به صورت الکترونیکی به شهروندان باقابلیت بررسی 
جزئیات فیش و امکان پرداخت آن از طریق درگاه های بانکی، اقدام مهم دیگری 

بود که در این زمینه انجام شد. 
همچنین فاز نخست زیرساخت IOT مبتنی بر شبکه Lora برای اتصال 
حس گرهای محیطی مختلف با هدف آنالیز هوشمند مصرف آب در بوستان های 

مختلف و بهینه سازی مصرف انرژی طراحی شده است.
ارتقای زیرساخت های سامانه های مدیریت پارکینگ ها در مسیر هوشمندسازی 
و یکپارچگی داده ها در تمام پارکینگ های سطح شهر اقدام دیگری در حوزه 

ترافیکی بود که در دستور کار قرار گرفت. 
همچنین در سال 1401 تشکیل جلسات اندیشه ورز با حضور اساتید دانشگاهی و 
صاحب نظران حوزه فناوری اطلاعات اجرایی شد تا راهبردهای اساسی برای تحقق 

آرمان شهر هوشمند و اقدامات عملی در این زمینه تبیین شود. 

معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری  	
قم حضور فعالی نیز در مجمع شهرداران کلان شهرهای 
ایران دارد. چه دستاوردهایی از این طریق نصیب 

شهرداری قم شده است؟

در این مجمع یک شورای سیاست گذاری شکل گرفت که معاونان 
برنامه ریزی شهرداری های قم، تهران، اهواز و دبیرکل دبیرخانه 
مجمع شهرداران کلان شهرها اعضای آن هستند. بیشترین 
مباحث جلسات نیز از سوی شهرداری قم مطرح می شود و مربوط 

به موضوعاتی است که برای کل کشور مهم خواهد بود. 
یکی از مسائلی که در این مجمع بررسی شد، طرح جامع مدیریت 
شهری بود که در مجلس شورای اسلامی مطرح شده بود. این 
طرح مشکلات فراوانی دارد و اگر در مجلس شورای اسلامی 
تصویب شود، مشکلاتی برای کلان شهرها به دنبال خواهد 
داشت. درزمینهٔ آسیب شناسی این طرح در 
مجموعه معاونت برنامه ریزی شهرداری قم فعالیت های 
بسیاری صورت گرفته و در جلسات متعددی با حضور 
تصمیم گیران از جمله رئیس مجلس شورای اسلامی، 

مشکلات این طرح، مطرح شد. 
درزمینهٔ سهم شهرداری ها در برنامه هفتم توسعه نیز 
تعاملات خوبی صورت گرفت. تمام 6 برنامه توسعه را از 
نظر حمایت دولت از شهرداری ها بررسی کرده و در نهایت 

پیشنهاداتی برای برنامه هفتم ارائه کردیم. 
در موضوع بودجه 1402 کشور نیز نقطه نظراتی در حوزه 
مدیریت شهری وجود داشت که این نکات در جلسات 
مجمع شهرداران کلان شهرها مطرح شد. شهرداری قم در 
این مجمع کاملاً فعال است و از این طریق تلاش می کند 

تا در سطح کلان اثرگذار باشد. 
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شهری  خدمات 
یســت و محیط ز

3

معاونت محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با هفت سازمان، دو اداره کل و مجموعه عظیمی از 
پیمانکاران و نیروهای کارگری، بزرگ ترین مجموعه مرتبط با شهرداری محسوب می شود. این معاونت هم 
ازنظر ارتباط با مردم و زائران و هم ازلحاظ ارتباط با دیگر دستگاه ها، معاونت پرمخاطبی است که تنوع و حجم 

عملکردی بسیار بالایی دارد. 
ارتقای کیفیت محیط زیست شهری و حفاظت و برخورداری از محیط زیست پایدار ازجمله اهداف اساسی 

این معاونت است که در سند چشم انداز شهرداری قم نیز به آن اشاره شده است. 
مصاحبه زیر با مهدی اصفهانیان مقدم، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم به منظور 

اطلاع از عملکرد سال 1401 این معاونت صورت گرفته است. 
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حرکت در مسیر دانش محوری، 
مردم مداری و قانون مندی

مهم ترین راهبردهای معاونت خدمات شهری و  	
محیط زیست شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ چه مواردی بود؟

ارتقای کیفیت محیط شهری و بهبود وضعیت نظافت شهری ازجمله 
راهبردهای سال 1401 بود. همچنین ارتقای مشارکت شهروندان در 
حوزه مسائل محیط زیست شهری و مدیریت هزینه ها مهم ترین 
دغدغه های مجموعه معاونت خدمات شهری و محیط زیست در 

این سال بود. 
یکی دیگر از رویکردهای اصلی، استفاده از روش های نوین در حوزه 
مدیریت پسماند بود که در این زمینه، پروژه بسیار مهم خط دوم 
پردازش پسماند به بهره برداری رسید. تلاش برای استحصال انرژی و 

ایجاد ارزش افزوده از پسماندهای شهری از مسائل بسیار مهم بود. 
ارائه خدمات مطلوب و مناسب به زائران و شهروندان موضوعی 
است که محور فعالیت های معاونت محیط زیست و خدمات شهری 
را در برمی گیرد و سیاست گذاری در این حوزه بر اساس قانون مندی، 
مردم مداری و دانش محوری است. استفاده از ظرفیت اجتماعی 
محلات با رویکرد مسجد محوری از دیگر راهبردهای معاونت در 

سال 1401 بود. 
حوزه معاونت محیط زیست و خدمات شهری در سال 1401 نسبت 
به کسب دو عنوان موفق شد. یکی اینکه قم به عنوان نخستین 
کلان شهر کشور در حوزه مدیریت پسماند که میزان دفن مستقیم 
زباله را به صفر رسانده شناخته شد. مسئله دیگر واگذاری ریاست 
کمیته سیما و منظر شهری مجمع شهرداران کلان شهرهای ایران 
به معاونت خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم بود. رئیس 
گروه پدافند غیرعامل شهرداری قم نیز به عنوان رئیس کمیته ایمنی 

این مجمع انتخاب شد. 

پروژه های شاخص در حوزه فضای سبز در سال ۱۴۰۱ کدام موارد  	
هستند؟

در این حوزه یکی از موضوعاتی بسیار بااهمیت تملک و حفظ باغات بود که در 
سال 1401 توانستیم باغ صادقی را در محدوده شهرداری منطقه دو بااعتبار 20 
میلیارد تومانی تملک کنیم. در موارد دیگر هم حمایت های لازم از مالک برای 

حراست از باغ صورت می گیرد. 
توسعه فضای سبز در سال 1401 با ساخت 17 بوستان به مساحت 693 هزار 
مترمربع پیگیری شده است که 79 میلیارد تومان برای آن هزینه شد. توسعه 
شبکه آب خام و خطوط انتقال به طول 12 هزار متر با هزینه 27 میلیارد تومان به 
انجام رسید. مساحت آبیاری شده بارانی با آب خام 5 هکتار و آبیاری تحت فشار 
قطره ای با آب خام  هزار و 162 هکتار بوده است. حجم مخازن آب خام احداث شده 

در طول سال 4 هزار و 400 مترمکعب است. 

هزینه نگهداری فضای سبز در شهر قم در سال ۱۴۰۱ چه میزان  	
بود و چه اندازه رشد هزینه نسبت به سال ۱۴۰۰ وجود داشت؟

هزینه نگهداری از فضاهای سبز شهری در سال 1401 بالغ بر 237 میلیارد تومان 
بوده که با این رقم 21 میلیون مترمربع فضای سبز نگهداری شده است. این رقم 
نسبت به سال 1400 بیش از 50 درصد رشد داشته که ناشی از تورم سالیانه و 

توسعه فضای سبز در این سال است. 
هزینه های مرتبط با خدمات شهری با دو عامل افزایش می یابد؛ یکی افزایش 
حقوق و دستمزد و دیگری هم افزایش قیمت دست افزار که هر دو این عوامل 

سبب افزایش هزینه های نگهداری فضای سبز شده است. 
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در حوزه مدیریت پسماند کارنامه شهرداری قم در سال ۱۴۰۱  	
چگونه بود؟

در مجموعه پردازش پسماند البرز دو خط پردازش پسماند به مرحله بهره برداری 
رسیده است. خط نخست در سال های قبل به بهره برداری رسیده بود و خط شماره 
دو در سال 1401 با ظرفیت روزانه 350 تن به بهره برداری رسید. با بهره برداری از این 
دو خط، کل پسماند تولیدی در 
شهر قم پردازش می شود و بنا 
بر تائید معاون رئیس جمهور 
حفاظت  سازمان  رئیس  و 
محیط زیست، قم نخستین 
کلان شهر کشور در تحقق حذف 
دفن مستقیم بوده و الگوی 
موفقی برای دیگر کلان شهرها 
محسوب می شود. این موضوع 
نقش بسیار مهمی در کاهش 
آلودگی زیست محیطی و حفظ 

سرمایه های عمومی دارد. 
برای احداث خط دوم پردازش 
پسماند در سال 1401 بیش از 40 
میلیارد تومان هزینه شد. این خط 
نقش بسیار مهمی در تفکیک 
کامل پسماندهای شهری و 
عدم دفن اقلام ناهماهنگ با 

طبیعت دارد. حتی مسائل مرتبط با رونق صنعت و اشتغال زایی 
نیز از دیگر اهداف کارکردی اجرای این طرح هستند. ایجاد مجتمع 
رفاهی و اقامتی برای کارکنان مجتمع پردازش پسماند البرز از دیگر 

پروژه هایی بود که در سال 1401 اجرایی شد. 
در حال حاضر این دو خط از طریق پیمانکاران بهره برداری شده 
و مواد آلی آن وارد خط تولید کمپوست می شود. هدف بعدی ما 

استحصال انرژی از دورریزهای این خطوط است. 

برای آینده مجموعه پردازش و مدیریت پسماند  	
البرز، چه اتفاقاتی پیش بینی شده است؟

سیاستی که در مجتمع پردازش پسماند البرز دنبال می کنیم، 
تکمیل چرخه مدیریت پسماند با پیگیری روش پیرولیز و 
استحصال انرژی از طریق مواد غیرآلی است. زیرساخت های انجام 
این کار با ایجاد یک خط برای خلوص بیشتر مواد غیر آلی ایجادشده 
است. یک سیاست دیگر همکاری با صنایع برای تأمین انرژی آن ها 
از طریق این مواد است تا در فصل سرما، صنایع قم با بحران روبه رو 

نباشند. 
یکی از موضوعات دیگری که پیگیری شد، بهره برداری از واحد 
تولید گرانول بود که بااعتباری بالغ بر 5 میلیارد تومان در سال 1401 
به نتیجه رسید. ظرفیت اشتغال زایی این خط 25 نفر است که در 
آن نایلون ها از پسماندهای شهری جداشده و به گرانول که ماده 
اولیه بسیاری از صنایع است، تبدیل می شوند. در مرحله بعدی در 
نظر داریم تولید پلاستیک از گرانول را با همین خط در دستور کار 

قرار دهیم. 

حوزه معاونت محیط زیست و 
خدمات شهری در سال 1401 

نسبت به کسب دو عنوان 
موفق شد. یکی اینکه قم 

به عنوان نخستین کلان شهر 
کشور در حوزه مدیریت 
پسماند که میزان دفن 

مستقیم زباله را به صفر 
رسانده شناخته شد. مسئله 

دیگر واگذاری ریاست کمیته 
سیما و منظر شهری مجمع 

شهرداران کلان شهرهای ایران 
به معاونت خدمات شهری و 

محیط زیست شهرداری قم بود
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آیا در حال حاضر ورود سرمایه گذاران به حیطه مدیریت  	
پسماند در شهر قم توجیه اقتصادی دارد؟

در حال حاضر با توجه به تغییر الگوهای اقتصادی و گران شدن قیمت ها 
در مواد اولیه، مسئله مدیریت پسماند، تفکیک و حلقه های مختلف 
صنعت بازیافت مورد استقبال بسیاری از سرمایه گذاران قرارگرفته 
است. در طول سال های اخیر اتفاقات خوبی برای ایجاد زیرساخت های 
سرمایه گذاری در مجموعه مدیریت و پردازش پسماند البرز رقم خورده 
است که این کار را پرمنفعت تر کرده است. به عنوان مثال، قم نخستین 
کلان شهرهای کشور بود که از صندوق ملی محیط زیست برای خرید 
ماشین آلات موردنیاز مدیریت پسماند، تسهیلات دریافت کرد. خرید 
این ماشین آلات زیرساخت خوبی برای انتقال ری جکت و مواد آلی و غیر 

آلی در مجتمع پردازش پسماند البرز است. 

در حوزه تفکیک از مبدأ چه پیشرفتی در طول سال ۱۴۰۱  	
حاصل شده است؟

در این زمینه آموزش های شهروندی و سیاست های ارتقای مشارکت 
به طورجدی دنبال می شود. هدف گذاری ما برای سال 1401 تفکیک 6 
درصدی پسماند از مبدأ بود که با اتفاقات آموزشی توانستیم این عدد 
را به 9 درصد برسانیم. همچنین در حال حاضر تعداد ایستگاه های 
جمع آوری پسماند خشک نیز 54 غرفه است که سطح تعاملات با 

شهروندان در این حوزه را بالاتر برده است.

وضعیت احداث شهرک بازیافت چه میزان پیشرفت  	
دارد؟

برای ایجاد شهرک بازیافت، زمینی در جاده قم رود از سوی اداره کل راه 
و شهرسازی تخصیص داده می شود که مسئله ساماندهی گاراژهای 
غیرمجاز نگهداری و تفکیک زباله و افراد شاغل در این امر در این 

مجموعه صورت خواهد گرفت. 
در سال 1402 به دنبال انعقاد قرارداد با شرکت های انتظام بخشی 
هستیم تا بتوانیم از دستبرد به زباله در شبکه معابر جلوگیری کرده و به 

چرخه مدیریت پسماند، سامان بدهیم. 

در حیطه تأمین ایمنی شهر و مقابله با بحران چه اقدامات شاخصی  	
در سال ۱۴۰۱ صورت گرفت؟

سیاست اصلی در این حوزه مبتنی بر نگاه پیشگیرانه است تا درگیر پاسخ های 
واکنشی نشویم. در این زمینه گسترش آموزش های شهروندی و عارضه یابی در 

شهر نسبت به حوادث، موردتوجه قرار دارد.
در کنار آموزش های شهروندی، با توجه به آسیب شناسی هایی که انجام شده است، 
آموزش کارکنان عملیاتی سازمان آتش نشانی متناسب با شرایط و رفتارهای ناایمن 
موجود در سطح شهر نیز در سال 1401 در دستور کار قرار گرفت. با توجه به پراکنش 
صنایع، صنوف و حوادث مرتبط با حمل ونقل و دیگر رفتارهای شهروندی، تلاش شد 
تا اطلاعات همکاران سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بروز شود. اگر 
مخاطرات محتمل در شهر را بهتر بشناسیم، می توانیم بهتر برای حوادث آماده شده و 

به آموزش کارکنان آتش نشانی سمت وسو بدهیم. 
اقدام دیگر در حوزه سیاست پیشگیرانه سازمان آتش نشانی در سال 1401 ، 
شناسایی صنوف حادثه خیز بود. هر ایستگاه آتش نشانی مکلف شد، بافت 
اطراف خود را موردبررسی قرار داده و مخاطرات احتمالی را احصا کند. بر این اساس 
در سال 1401 در بیشتر بیمارستان ها بررسی های مرتبط با ایمنی انجام شد و برخی از 

بیمارستان های سطح شهر پروانه ایمنی دریافت کردند. 

وضعیت تجهیزات و امکانات شهر قم در حوزه آتش نشانی و  	
مدیریت بحران تا چه اندازه بر استانداردها منطبق است؟

در شرایط فعلی 24 ایستگاه آتش نشانی در سطح شهر قم فعال است که بر اساس 
جمعیت، منطبق بر استانداردهای جهانی است. بااین همه به دلیل فعالیت طرح 
ملی نهضت تولید مسکن، اراضی جدیدی به شهر الحاق شده و مناطق جدید 
شهری در حال ساخت است که درخواست شده تا فضای مناسب ایجاد ایستگاه 
آتش نشانی در این اراضی دیده شود. ازنظر تجهیزات نیز آتش نشانی قم وضعیت 
خوبی داشته و تنها در یکی دو حوزه مانند تجهیزات مربوط به اطفای بلندمرتبه ها نیاز 

به تقویت این تجهیزات داریم. 
یکی دیگر از اقدامات مهم در این زمینه هم احداث ایستگاه مادر آتش نشانی است 
که در بلوار پیامبر اعظم)ص(، جانمایی شده در حال سات است. خریداری ست 
هیدرولیک، خریداری 16 عدد درب بازکن، خرید فن فشار مثبت، تأمین خودروی 



ت
یس

ط ز
حی

 م
ی و

شهر
ت 

دما
خ

49

ارتباط مرکز فرماندهی آتش نشانی و... ازجمله مهم ترین تجهیزات و ماشین آلات 
خریداری شده در سال 1401 است. همچنین زمینی از سوی اداره کل راه و شهرسازی به 
مساحت هزار و 800 مترمربع برای ساخت ایستگاه در شهرک قدس واگذارشده است. 

مهم ترین اقدامات انجام شده در حوزه پیشگیری از وقوع حریق و  	
حوادث در سال ۱۴۰۱ چه بود؟ 

اقدام شاخص دیگری که در سال 1401 انجام شد، جمع آوری اطلاعات جامع مواد 
شیمیایی بود که در شهرک های صنعتی قم و صنوف استفاده می شود. این اقدام 
موجب می شود اطلاعات مرتبط با اطفای حریق هر یک از این مواد را جمع آوری کرده 

و پیش از اعزام به محل حادثه، با تجهیزات و روش عملکرد صحیح وارد عمل شویم. 
از طرفی با توجه به هزینه های هنگفت خرید تجهیزات، دستورالعمل های مرتبط 
با نگهداری صحیح هر یک از تجهیزات و ماشین آلات را به روزرسانی کرده و تلاش 
می کنیم بهترین بهره وری از ابزارهای موجود را به ثمر برسانیم. علاوه بر این مخاطرات 
موجود در صنوف، پاساژها، گاراژها، مراکز تجاری، مراکز اقامتی و ... احصا شده و 
بازدیدهای مستمری هم انجام می شود. در تمام این مسائل رویکرد پیشگیرانه 
باهدف کاهش هزینه ها و کاهش خسارت ها است. بر اساس این سیاست، ایستگاه 

آتش نشانی که کمترین عملیات را انجام دهد، بهترین عملکرد را داشته است. 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم مکلف شده برای تمام دانش 
آموزان قمی تا مقطع متوسطه اول یک دوره آموزشی برگزار کند که این موضوع با 
همکاری اداره کل آموزش وپرورش و مرکز مدیریت بحران شهرداری قم در مرکز 

آموزش کام پیگیری می شود. 

مسئله بهبود سیما و منظر شهری و زیباسازی از موضوعاتی است  	
که در معاونت محیط زیست و خدمات شهری پیگیری می شود؛ در این 

حوزه چه اقداماتی در سال ۱۴۰۱ به ثمر رسیده است؟

یکی از شاخص های مهم برای معاونت خدمات شهری، مسئله زیباسازی و بهبود 
و سیما و منظر شهری است. مسئله آراستگی شهر در مناسبت های مختلف با 
توجه به پیوست فرهنگی این موضوعات، همواره مورد تأکید بوده است. درزمینهٔ 
فعالیت های سازمان زیباسازی نیز مهم ترین اقدامات به حوزه توسعه فرهنگ ایثار 
و شهادت مربوط است. در سال 1401 نیز ساخت بلندترین تندیس سردار شهید 
سلیمانی و ابو مهدی المهندس را داشتیم. هم زمان با برگزاری کنگره ملی شهدای 

استان قم، نصب تصاویر شهدای شاخص در مبادی ورودی شهر را 
داشتیم. 

در سال 1401 همچنین هفت پروژه نقش برجسته به متراژ 1400 
مترمربع با هزینه دو میلیارد و 500 میلیون تومان انجام شد. 72 پروژه 
نورپردازی بااعتبار 12 میلیارد تومانی در سطح مناطق هشتگانه در 
طول این سال اجرایی شد. اوج این نورپردازی ها در نیمه شعبان در 

بلوار پیامبر اعظم)ص( اتفاق افتاد. 
یک مورد اجرای آب نمای موزیکال در بوستان هاشمی داشتیم که 
 88 المان شهری در 

ً
یک و نیم میلیارد تومان هزینه داشت. تقریبا

سطح مناطق هشتگانه بااعتبار یک و نیم میلیارد تومانی در سال 
1401 اکران شد. 292 دیواره نگاره هم در سطح مناطق انجام شد. اجرای 
درخت نوری در میدان توحید، نورپردازی تقاطع های غیرهمسطح، 
تونل نوری میدان دفاع مقدس و ایجاد هفت نقش برجسته از دیگر 

پروژه های شاخص در این زمینه است. 
بهبود سیما و منظر و ارتقای کیفیت بصری تنها به مسائلی مانند 
نورپردازی و گل آرایی محدود نمی شود بلکه هم زمان باید نسبت به 
حذف زوائد بصری از سطح شهر اهتمام داشته باشیم. در این زمینه 
سازمان زیباسازی اقدامات خوبی در سال 1401 انجام شد. اقداماتی 
 ، مانند جمع آوری سایه بان های نازیبا، جمع آوری تابلوهای غیرمجاز
تابلوهای ناهنجار و ... ازجمله این اقدامات است. در این زمینه در سال 

1401 نزدیک به دو میلیارد تومان هزینه شد. 

برای ایجاد نظم و انضباط شهری و مقابله با تخلفات  	
چه اقداماتی در سال ۱۴۰۱ صورت گرفت؟

راهبرد ویژه در این حوزه در سال 1401 حفظ وضعیت سامان یافته در 
رابطه با ناهنجاری های اجتماعی بود چراکه اگر در این مسیر تلاش 
نشود، ممکن است آشفتگی ها و تخلفات دوباره به شهر قم بازگردد. 
همچنین ساماندهی 11 روز بازار در سطح مناطق هشتگانه از دیگر 
اقدامات این حوزه است که 863 وانت بار با این کار ساماندهی شده و 

از ایجاد ترافیک و منظر نازیبای شهری جلوگیری می شود. 
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اجرای پروژه های عمرانی در هر شهری نشانه ای از پویایی نظام اقتصادی و اجرایی 
شهر و ضرورتی برای تناسب امکانات و نیازها در شهرهای بزرگ امروزی است. این 
موضوع با توجه به شرایط اقتصادی حال حاضر و مشکلاتی تورمی، در بسیاری از 
شهرها با چالش روبه رو شده است. بااین همه سال ۱۴۰۱ برای شهرداری قم سالی 

پربار ازلحاظ عمرانی بود.  
پروژه های  طراحی  و  نظارت  اجرا،  حیطه  در  قم  شهرداری  عمرانی  فنی  معاونت 
عمرانی فعال بوده و در سال ۱۴۰۱ عملکرد پویایی برای طراحی و اجرای پروژه های 

شاخص شهری نشان داده است.  
درباره  گفت وگو  این  در  قم  شهرداری  عمرانی  فنی  معاون  زاده،  حلوایی  عباس 

عملکرد ۱۴۰۱ شهرداری قم در حیطه عمرانی سخن می گوید.

فنــی و عمرانی

4
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سال پربار شهرداری قم در حوزه عمرانی

درمجموع سال ۱۴۰۱ برای حوزه معاونت عمرانی  	
شهرداری قم چگونه گذشت؟ 

سال 1401 از حیطه عمرانی سال خاصی برای شهر قم بود. هم اتفاقات 
بزرگی را در این سال شاهد بودیم و هم مشکلات متفاوتی در این 

عرصه وجود داشت. 
در دو مقطع تابستان و زمستان با مشکل برق و گاز مواجه شدیم 
که همین موضوع قدری کار را دچار چالش کرد. این موضوع تحویل 
سیمان و میلگرد را در فصل خودش به تعویق انداخت و در ادامه 
اجرای پروژه ها را دچار مشکل کرد. از طرفی افزایش بی رویه قیمت ها 
در نیمه دوم سال و توقعات پیمانکاران برای تعدیل قراردادها 

سرعت گیر دیگر ما در اجرای پروژه های عمرانی در سال 1401 بود. 
مسئله بعدی یک سری ردیف بودجه هایی بود که از قبل 
پیش بینی نشده بود و در ماه های ابتدایی سال به شهرداری 
ابلاغ شد که موجب کم شدن سرعت یک سری پروژه های 

برنامه ریزی شده در نیمه دوم سال شد. 
بااین همه پروژه های بزرگی در این سال در اختیار مردم قرار گرفت 
و حجم عظیمی از اقدامات عمرانی در این سال در شهر قم به ثمر 
رسید که موجب می شود بگوییم سال خوبی را پشت سر گذاشتیم. 

حجم اقدامات عمرانی شهرداری قم در سال ۱۴۰۱  	
نسبت به سال های گذشته چگونه بود؟

شاید یکی از پرکارترین سال ها در حوزه عمرانی همین سال 1401 
باشد. در این سال در معاونت عمرانی 126 قرارداد منعقد شد که خود 
نشان دهنده حجم اقدامات است. بالغ بر 940 میلیارد تومان ارزش 
این قراردادها بود درحالی که بودجه مصوب معاونت فنی عمرانی 
 500 میلیارد تومان بود. در طول سال 811 صورت وضعیت 

ً
حدودا

تنظیم و 692 میلیارد تومان کار به انجام رسید. می توان گفت به طور 

متوسط، روزی سه قرارداد و صورت وضعیت تنظیم و ارسال شده است. 

درزمینهٔ طراحی پروژه های عمرانی و ابنیه شهری در سال ۱۴۰۱ چه  	
عملکردی در حوزه معاونت رقم خورد؟

در سال 1401حدود 175 مورد طراحی معماری و 37 پروژه طراحی ترافیکی داشتیم. 
پروژه هایی مانند ایمن سازی بوستان ها، تقاطع های غیر هم سطح ازجمله تقاطع 
بلوار فردوسی و بلوار شهید صدوقی، پارکینگ ها، ابنیه هایی نظیر ساختمان جدید 
شورای اسلامی شهر و پروژه های طراحی شهری ازجمله طرح ساماندهی مسیر ریل 

راه آهن متروکه ازجمله اقدامات انجام شده در این حیطه در سال 1401 بود. 
همچنین در این سال طراحی ایستگاه های آتش نشانی مانند سایت آموزشی و 
ایستگاه شماره سه آتش نشانی در این معاونت صورت گرفت. طراحی خطوط 
انتقال آب های سطحی در خیابان بافقی، بزرگراه امام علی )ع(، خیابان رسالت و 

بخشی از خیابان جوادالائمه از دیگر اقدامات حوزه طراحی در سال 1401 بود.  

در حیطه اجرا کدام پروژه های شاخص در سال ۱۴۰۱ به ثمر  	
رسیدند؟

احداث تونل مدافعان امنیت حدفاصل میدان امام حسین)ع( تا بلوار یادگار 
امام)ره( که پروژه بسیار شاخصی بود و بیش از 300 میلیارد تومان هزینه در 
برداشت. پروژه ای که داخل بافت شهری اجرا شد و تمام تأسیسات شهری در این 
پروژه جابه جا شدند. در این پروژه همچنین 20 هزار مترمکعب بتن ریزی، دو هزار و 

800 تن آرماتوربندی و 86 هزار مترمکعب خاک برداری داشتیم. 
همچنین مجموعه فرهنگی ورزشی پاکبان شهید حسین ذوالفقاری در منطقه 
هشت در این سال افتتاح شد. این اقدام در راستای سیاست ایجاد مجموعه های 
فرهنگی ورزشی در تمام مناطق شهری پیگیری شد. در هفت منطقه که زمین 
داشتیم سوله های ورزشی را اجرایی کردیم. در منطقه پردیسان هم یک پروژه 
کاملی در این حوزه دیده شد که انواع ورزش ها و امکانات را در خود جای داده است. 
پروژه مسیر ویژه اتوبوس تندروی بلوار آیت الله بروجردی به طول 9 کیلومتر از 
دیگر پروژه های اجراشده در سال 1401 بود. انتخاب نوع روسازی این مسیر به دلیل 
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وضعیت جغرافیایی و وجود شیب ها موضوع مهمی بود که از سیستم تثبیت 
اثاث با سیمان انجام دادیم. 20 میلیارد تومان عملیات روسازی و 15 میلیارد تومان 
آسفالت در این پروژه هزینه داشت. 20 هزار مترمکعب هم اثاث مصرفی در این 

پروژه بود. 
احداث ساختمان شست و شوی مکانیزه اتوبوس از دیگر اقدامات معاونت 
عمرانی در سال 1401 بود. ساخت اسکلت شهربازی معارفی واقع در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( از دیگر پروژه های معاونت عمرانی شهرداری قم در سال 1401 بود. این 
زمین 5 هزار متر عرصه و 7 هزار متر زیربنا دارد که شاخص اصلی آن ارتفاع 10 متری 
است. اسکلت این پروژه تمام شد و پس از تهیه نقشه های برق، مکانیک و ... 

مراحل تکمیل آن در سال جاری دنبال خواهد شد. 

خ داد، جمع آوری ریل متروکه  	 ازجمله اقداماتی که در سال گذشته ر
راه آهن از سطح شهر بود که کار اجرایی آن را شهرداری قم انجام داد. در 

این زمینه توضیح بفرمائید. 

این پروژه از مصوبات سفر سال 1400رئیس جمهور به قم بود که بدون پیش بینی در 
بودجه وارد برنامه های اجرایی شد. جمع آوری ریل شامل دو قسمت می شد. هشت 
کیلومتر از این پروژه با مشکلات کمتری روبه رو بود. هفت کیلومتر بعدی نیز با 
دستور مدیریت ارشد استان جمع آوری شد. اقدامات جمع آوری شامل برش کاری 
ریل، جمع آوری ریل، برداشت ریل و پابندها و دیگر تجهیزات و تحویل آن ها به 
شرکت راه آهن بود و سپس جمع آوری مسیرهای دپو و عملیات خاک برداری صورت 

گرفت. 
به ظاهر این کار ساده می آمد اما شامل چند مرحله کار عمرانی شد. تصمیم بر این 
شد که این مسیر به صورت فضای مکث و فضای شهری طراحی شود که طراحی ها 

هم صورت گرفته است. احداث این فضا در سال 1402 پیگیری می شود. 

در حوزه ساخت بوستان های شاخص در سال ۱۴۰۱  	
چه اقداماتی صورت گرفته است؟

فاز دو بوستان خضر نبی)ع( به عنوان بخشی از بوستان هزار 
هکتاری که در حدفاصل بلوار شهید آوینی، بلوار شهید کریمی و کوه 
خضر نبی)ع( واقع شده ازجمله پروژه های سال 1401 در این حوزه بود. 
فاز اول این بوستان اواخر تیرماه 1401 به بهره برداری رسید. فاز دوم 
نیز در انتهای سال آماده بهره برداری شد و بزرگ ترین مسیر دوچرخه 

در این بوستان قرار دارد. 
کل بوستان 45 هکتار و فاز دوم 30 هکتار است. در حال حاضر 
تمام پایه های تیر برق روشن شده است. مسیر دوچرخه، مسیر 
عابر پیاده، مسیر پیاده روی و ورزش همگانی، ساختمان مدیریت، 
نمازخانه و سرویس بهداشتی و همچنین زمین های ورزشی روباز 
احداث شده است. پیست اسکی و پیاده راه های اتصالی این 

بوستان نیز در آینده احداث خواهد شد. 
فاز دو بوستان کوثر پروژه دیگری بود که اجرایی شد. ابنیه این پروژه 
به همراه مسیرهای پیاده روی و دوچرخه سواری کامل به اتمام 

رسیده و در حال تکمیل شبکه برق هستیم. 
این بوستان بین بلوار شهید عماد مغنیه و بلوار شهید آوینی 
قرارگرفته و فاز دوم آن 15 هکتار است. تمام تلاش طراحان در این 
پروژه این بود که بتوانیم از وضعیت و مصالح موجود استفاده 
کنیم و وضعیت توپوگرافی منطقه دستخوش تغییر نشود. تلاش 
می کنیم کمترین دخل و تصرف انسانی را داشته باشیم و تنها 
مسیرها و معابر را با مصالح سازگار محیط زیست بهسازی کنیم. 
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تمام پیاده روها با شیب های خودش اجرایی شده است. 

در حوزه پروژه هایی که در سال ۱۴۰۱ به مراحل پایانی  	
احداث رسیده اند، چند نام شاخص وجود دارند که 
می توان به تقاطع نماز اشاره کرد. درباره این پروژه توضیح 

بفرمایید. 

تقاطع سه سطح نماز پروژه بسیار مهم عمرانی در سال 1401 بود که طی 
این سال مسیر هم سطح و روگذر در اختیار شهروندان قرار گرفت. 
این تقاطع داخل محورهای ترافیکی فردوسی و جمهوری اسلامی 
قرارگرفته و محور فردوسی در آن زیرگذر و جمهوری اسلامی روگذر 
است. عرض روگذر 20.3 متر است. در این پروژه دو هزار تن میلگرد 
مصرفی و 18 هزار مترمکعب عملیات بتن ریزی به کاررفته است. فقط 
بخشی از دیواره سازی زیرگذر برای فروردین 1402 باقی ماند. با اجرای 
این پروژه شاهد حذف ترافیک در آن محدوده و رضایتمندی مردم 
خواهیم بود. قرارداد اولیه پروژه 68 میلیارد و 220 میلیون تومان بود 

که به انضمام تعدیل ها به 110 میلیارد تومان رسید. 

پروژه تقاطع غیرهمسطح شهدای روحانیت در کدام  	
مرحله اجرایی قرار دارد؟

پیمانکار این پروژه سازمان توسعه عمران شهرداری قم است. 
مسیر زیرگذر بلوار یادگار امام)ره( و مسیر هم سطح بلوار امام 
رضا)ع( است. دوربرگردان قبل از بلوار دانش به سمت منطقه چهار 
پیش بینی شده است. مسیرهای دسترسی راست گرد بلوار امام 
رضا)ع( به سمت بلوار یادگار امام)ره( و چپ گرد این بلوار به سمت 
تقاطع شهید کلانتری پیش بینی شده است. مسیرهای دسترسی 
تکمیل شده است و سازه اصلی پل احداث شده است. جابه جایی 
تأسیسات گازی به خاطر قرار گرفتن در فصل زمستان و پیک مصرف 
به تعویق افتاد و مسئله جابجایی خطوط آب هم پروژه را قدری دچار 

تأخیر کرد. 
درنهایت این پروژه هم تا پایان فروردین 1402 در اختیار شهروندان 
قرار خواهد گرفت. 680 تن آرماتوربندی و  11 هزار مترمکعب بتن ریزی 
در این پروژه انجام شده است. قرارداد اولیه 38 میلیارد تومان بوده اما 

درنهایت بالغ بر 70 میلیارد تومان هزینه این پروژه خواهد شد. 

چه میزان آسفالت در سال ۱۴۰۱ در معابر شهر قم توزیع شد؟ 	

 
ً
در سال 1401 ازنظر آسفالت توانستیم به بودجه پیش بینی شده برسیم. حدودا
150 هزار تن حجم آسفالت مصرفی در این سال در مناطق هشتگانه شهر قم بود. 

قیمت قیر ابتدای سال 99 حدود 2.5 میلیون تومان بود. در حال حاضر قیر به 
قیمت بالای 16.5 میلیون تومان رسیده است. این افزایش قیمت مقداری 
موجب کاهش تناژ آسفالت در شهر قم در سال 1401 بود. باوجوداینکه هشت 
برابر افزایش قیمت داشتیم اما تناژ آسفالت نصف شد و تلاش می کنیم در سال 

جاری تا 300 هزار تن کارکرد 
داشته باشیم. 

ی  	 یت بند لو و ا
اجرای روسازی و ترمیم 
معابر  در  آسفالت 
شهری چگونه تعیین 

می شود؟

بر  این موضوع درگذشته 
مبنای درخواست مناطق 
برنامه ریزی  قم  شهرداری 
می شد اما در سال 1401 برای 
برنامه ریزی دقیق تر در این 
زمینه پیاده سازی سیستم 
 PMS مدیریت راه یا همان

را پیگیری کردیم. این سیستم خرابی مسیرها را کامل برداشت کرده و نیاز به 
بازسازی آسفالت معابر را تشخیص می دهد. در سال 1401 معابر اصلی برداشت 
شد که کاری کاملاً مکانیزه است. میزان خرابی هر معبر مشخص شده و در 
سیستم بارگذاری شده و اولویت بندی آسفالت شهری بر این اساس انجام 
می شود. برای سال 1402 پیاده سازی این سیستم برای معابر فرعی را نیز در دستور 

کار داریم. 

درزمینهٔ پروژه های پیشگیری از آب گرفتگی چه اقداماتی در سال  	
۱۴۰۱ اجرایی شد؟

در این زمینه هم پروژه های عمرانی مطابق برنامه پیش رفت. ازجمله احداث 
کانال لوله ای محور بافقی که آب گرفتگی بسیار زیاد داشت. مبلغ پیمان 

احداث تونل مدافعان امنیت 
حدفاصل میدان امام 

حسین)ع( تا بلوار یادگار 
امام)ره( که پروژه بسیار 

شاخصی بود و بیش از 300 
میلیارد تومان هزینه دربر 
داشت. پروژه ای که داخل 

بافت شهری اجرا می شد و 
تمام تأسیسات شهری در این 

پروژه جابه جا شد
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این پروژه 9 میلیارد و 200 میلیون تومان و طول آن نزدیک به هزار متر است که لوله 
سایز 1200 در آن کار می شود. در حال حاضر این پروژه 90 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد. کوچه 67 محور رسالت و محور محتشم کاشانی از دیگر مکان هایی است که 

لوله گذاری دفع آب های سطحی در آن ها انجام شده است. 
عملیات لوله گذاری برای دفع آب های سطحی در محور جوادالائمه)ع( تا رودخانه را 
سال 1401 انجام دادیم. این محور از زیر تقاطع جمهوری اسلامی و بوستان حنانه عبور 
می کند. ادامه این محور جمع آوری آب های سطحی تا میدان امام حسین)ع( در سال 

1402 در دستور کار قرار دارد. 

کدام پروژه های شاخص در سال گذشته آغاز شد و در سال ۱۴۰2  	
تکمیل خواهند شد؟

مسیرهای دسترسی جنوب شرقی تقاطع مدافعان سلامت که بالغ بر 300 هزار 
مترمکعب عملیات خاک برداری داشت، یکی از این پروژه ها بود. این پروژه در حال 
حاضر 27 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و دسترسی پردیسان به سمت مسجد 

مقدس جمکران را تأمین می کند. 
طراحی تقاطع نیک اندیش ازجمله پروژه های آغازشده در سال 1401 بود. این پل 
منطقه دو و چهار را بر روی بلوار سردار سلیمانی به یکدیگر متصل کرده و یک 
دسترسی محلی ایجاد می کند. ارزش ریالی این پروژه 80 میلیارد تومان است و 

سازمان توسعه و عمران آن را اجرایی خواهد کرد. 
تقاطع غیرهمسطح بلوار فردوسی و بلوار شهید صدوقی از دیگر پروژه های مهمی 
است که در سال 1401 عملیات اجرایی آن آغاز شد. اعتبار این پروژه 100 میلیارد 
تومان پیش بینی شده است و در حال حاضر تجهیز کارگاه انجام شده است. مسیر 

فردوسی به صورت روگذر احداث می شود. البته طراحی جامع این پروژه سه سطح 
است که در مرحله ابتدایی روگذر در دستور کار قرارگرفته است. 

احداث اسکلت گرمخانه بااعتبار تأمین شده از سوی دولت از دیگر موضوعاتی 
است که در سال 1401 پیگیری شد و همچنان ادامه دارد. در حال حاضر دولت 6 
میلیارد تومان برای این پروژه تأمین اعتبار کرده اما قرارداد ساخت اسکلت هشت 

میلیارد تومان است. 
احداث لاین کندرو بلوار فردوسی ازجمله پروژه های در دست اجرا است که 50 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
احداث مسیرهای دسترسی تقاطع بلوار فردوسی و بلوار پیامبر اعظم)ص( پروژه 
دیگری است که در دستور کار قرار داد. یکی از این مسیرها با هزینه 39 میلیارد 

تومان پیگیری می شود که 54 درصد پیشرفت فیزیکی در این پروژه داریم. 

مطابق ردیف بودجه 1402، سعی می کنیم دو مسیر باقی مانده را 
تکمیل کنیم که تمام دسترسی ها تکمیل شود. 

ح شده درزمینهٔ احداث  	 با توجه به مطالبات مطر
پارکینگ در سطح شهر، چه اقداماتی در معاونت عمرانی 

شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ برای این امر صورت گرفت؟

در این زمینه وظیفه معاونت فنی عمرانی، طراحی و احداث است 
که پس از تأمین زمین با کاربری مشخص آغاز می شود. بعدازاینکه 
دستور نقشه ها برای ما ارسال شد بلافاصله وارد فاز طراحی شده و با 

سرعت کارها را پیش بردیم. 
یکی از پارکینگ ها که سال 1401 طراحی شد، پارکینگ خیابان امام 
خمینی)ره( در 6 طبقه روی همکف است که ظرفیت 400 خودرو 
دارد. قرارداد این پروژه به ارزش 56 میلیارد تومان برای ساخت 
اسکلت با سازمان توسعه عمران منعقدشده است که در مدت 18 

ماه باید اجرایی شود. 
پارکینگ هم سطح چهل اختران در کنار صحن از دیگر پروژه های 
احداث پارکینگ است که به صورت هم سطح دیده شده است. 
90دستگاه خودروی سواری و چند دستگاه اتوبوس زائران در این 

پارکینگ پیش بینی شده است. 
پارکینگ بنفشه دیگر پروژه در هسته مرکزی شهر قم است. 
خاک برداری این پروژه درگذشته انجام شده بود که باید بر اساس 
وضعیت موجود طراحی می شد. دوطبقه منفی و همکف برای این 
پروژه پیش بینی شده است که طبقه همکف می تواند هم تجاری و 
فضای فرهنگی باشد. ارتباط این پروژه با خیابان آیت الله طالقانی و 

بازار کهنه در دستور کار بوده است. 
پارکینگ دیگر در میدان ارتش واقع شده که جانمایی و دستور 
نقشه آن مشخص شده و در دست طراحی قرار دارد. این پارکینگ 5 

طبقه زیر سطح بوده و کاربری سطح، فضای سبز است.
پارکینگ محوطه شهرداری قم نیز در بودجه سال 1402 در دستور کار 

قرارگرفته است که امسال طراحی آن انجام می شود. 

وضعیت تأمین زیرساخت های محله 9 پردیسان  	
به کجا رسید؟
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در این زمینه شبکه فاضلاب به طور کامل اجرایی شده است. 
لوله گذاری اصلی آب به صورت کامل انجام شده و شبکه فرعی در حال 
شکل گیری است. شبکه برق در حال انجام است و بلافاصله روشنایی 
هم تأمین می شود که در این صورت زیرساخت های این محله از 

پردیسان تکمیل شده و مردم می توانند پروانه ساختمانی بگیرند. 

احداث ابنیه ایستگاه مرکزی آتش نشانی و ساختمان  	
جدید شورای اسلامی شهر قم در چه مرحله ای قرار دارد؟

این ایستگاه در بلوار پیامبر اعظم)ص( قرار دارد که در این مرحله 
احداث ساختمان آشیانه را با دو هزار مترمربع مساحت در دستور 
کار داریم. در حال حاضر 90 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پس ازآن 
به دنبال ایجاد ساختمان فرماندهی خواهیم رفت. در حوزه ابنیه، 
احداث ساختمان شورای اسلامی شهر قم نیز پیشرفت فیزیکی 85 

درصدی دارد. 

در حوزه توسعه امکانات ورزشی، چه اقداماتی در  	
دست اجرا قرار دارد؟

در این زمینه یک مجموعه فرهنگی ورزشی بزرگ و مجهز در 
هفت منطقه شهر ساخته شده است که خدمات بسیار خوبی به 
شهروندان ارائه می  دهند. در سال 1401 نیز شاهد افتتاح مجموعه 

فرهنگی ورزشی منطقه هشت و منطقه سه بودیم. 
همچنین قرارداد جامعی برای احداث زمین های ورزشی روباز در 
بوستان های شهر قم در دستور کار قرار گرفت. مکاتبات در این زمینه 
با مناطق شهرداری قم انجام شد. در هر بوستانی که زمین خالی وجود 
داشته باشد، بنا بر ظرفیت، زمین های ورزشی روباز اجرایی می شود که 

در گام اول در بوستان علوی و حنانه اجرایی شده است. 

درزمینهٔ پروژه تونل امام موسی صدر چه  	
اقداماتی در سال ۱۴۰۱ صورت گرفت؟

طراحی تونل امام موسی صدر ازجمله اقدامات معاونت عمرانی 
شهرداری قم در حوزه طراحی بود. برای این منظور شناسایی 
، آماربرداری سطح شهر و استعلام از دستگاه های  مسیر
خدمت رسان صورت گرفت و در حال حاضر این پروژه در مرحله 
آزمایشگاه ژئوتکنیک است. طراحی تونل امام موسی صدر در 

سال 1402 تکمیل خواهد شد. 
در این پروژه تأسیسات بسیار قدیمی وجود دارد که در مرحله 
اجرا نیاز به آسیب شناسی جدی دارد. همچنین در اجرای این 
پروژه گزینه های متفاوتی از دو کیلومتر تا 700 متر طول و از 300 

میلیارد تومان تا 700 میلیارد تومان هزینه مطرح است. 

مسئله ایمن سازی معابر و سازه های شهری  	
نیز از موضوعاتی بود که در سال گذشته مدنظر قرار 

گرفت. اقدامات انجام شده در این زمینه چیست؟

پله اضطراری تونل غدیر از اقداماتی بود که سال 1401 

انجام شد. احداث منبع ذخیره آب و لوله کشی اطفای حریق در تونل غدیر هم 
در سال 1401 اجرایی شد. احداث کانال آب های سطحی بلوار فردوسی از دیگر 
موضوعاتی است که در این زمینه اجرایی می شود. کانال بتنی مسلح بااعتباری 
بالغ بر 15 میلیارد تومان که از زیر بلوار پیامبر اعظم)ص( عبور می کند. عملیات 

تکمیلی تا سه ماه آینده اجرایی می شود. 
اجرای روشنایی بوستان علوی از دیگر اقدامات عمرانی در این سال بود. با توجه 
به وسعت زیادی که این بوستان دارد، سیستم روشنایی نیاز به به روزرسانی 
داشت. به دلیل وجود نقاط تاریک این کار در دستور کار قرار گرفت. مبلغ این 
پروژه 18 میلیارد و 600 میلیون تومان است که در حال حاضر 70 درصد پیشرفت 
فیزیکی دارد. این پروژه 6 فاز است که 4 فاز تکمیل شده است. با انجام این پروژه 
کل بوستان علوی روشن شده و سیستم برق آن ایمن هم می شود. روشنایی فاز 

چهار بوستان غدیر از دیگر اقداماتی بود که در دستور کار قرار داشت. 

ایجاد پله برقی برای بازار شمسه ازجمله درخواست های مردم و  	
زائران است. در این زمینه چه اقداماتی صورت گرفته است؟

پله برقی های بازار شمسه از دیگر اقدامات عمرانی سال 1401 بود. این پله برقی ها 
از قبل خریداری شده بود. 6 دستگاه پله برقی از منفی یک تا منفی دو به صورت 
رفت وبرگشت نصب شد. این کار به طراحی مجدد نیاز داشت. این پله برقی در 

فروردین 1402  در اختیار مردم قرار گرفت. 

در حیطه طراحی، کدام پروژه های شاخص برای سال ۱۴۰2 در  	
دستور کار قرار دارند؟

طراحی تقاطع غیرهمسطح میدان سپاه در دستور کار است تا گره ترافیکی دو محور 
جمهوری و عمار یاسر حل شود. طراحی تقاطع فردوسی و حکیم بعد از خیابان 
شهیدان شاهرودی هم در دستور کار قرار دارد. همچنین طراحی تقاطع میدان 
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مرجعیت در سال 1402 اجرایی خواهد شد. طراحی تقاطع محور کبیری با شهر قائم که 
درواقع ادامه تقاطع کریمه محسوب می شود نیز امسال انجام خواهد شد. تکمیل 

فرهنگسرای شهریار در بوستان شهریار از پروژه های امسال است. 
اصلاح مسیر کندرو بلوار شهید خداکرم و روسازی این بلوار ازجمله اقداماتی است 
که در دستور کار داریم. این محور به دلیل تراکم ترافیکی بسیار بالا و آب های سطحی 
بالا نیاز به روسازی ویژه دارد که یکی از اقدامات آن تقویت سیستم زه کشی است. در 

حال مطالعه برای روسازی بتنی و محور کندرو این مسیر هستیم. 
ساماندهی توقفگاه مرکزی اتوبوس رانی از دیگر پروژه هایی است که در سال 1402 
اجرایی می شود. این کار باعث افزایش عمر اتوبوس های جدید شهر قم خواهد 
شد. در این پروژه از روسازی بتنی استفاده خواهیم کرد که آسیب پذیری کمتری 

داشته باشد. 
برای اصلاح هندسی خروجی پایانه خرمشهر نیز مقدمات انجام شده است. طراحی 
باغ گیاه شناسی به عنوان جزئی از مجموعه بوستان هزار هکتاری هم به پایان رسیده 

است که اقدامات اجرایی آن در سال 1402 با تدابیر خاص انجام خواهد شد. 

قطار شهری قم یک ابر پروژه بسیار مهم در شهر است. در سال  	
۱۴۰۱ چه اقدامات مهمی درزمینهٔ این پروژه صورت گرفت؟

در قم دو خط قطار شهری داریم که خط A شامل 14 ایستگاه است. تکمیل فاز 
نخست خط A اقدامی است که در حال حاضر در دستور کار داریم. این فاز از ایستگاه 
A14  تا ایستگاه A9 ادامه دارد که دو ایستگاه یعنی ایستگاه A13 در میدان کشاورز 
و A9 در میدان شهید مطهری به صورت کامل اجرایی شده و باقی ایستگاه ها 
به صورت عبوری در اختیار مردم قرار می گیرند. منظور از عبوری یعنی بالای 60 درصد 
تکمیل عملیات عمرانی و کاملاً ایمن در اختیار شهروندان قرار گیرد. این خط برای 

26 رام طراحی شده است. همچنین می تواند 23 هزار نفر در ساعت را جابه جا کند. 

در بخش تجهیزات فاز نخست متروی قم 73 درصد و در بخش 
 A ساختمانی 91 درصد پیشرفت فیزیکی داریم. کل پیشرفت خط

متروی قم در فاز نخست 85 درصد است. 
در حال حاضر ایستگاه شهید مطهری 96 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد که بخش مهمی از آن در سال 1401 رخ داده است. تونل ها و 
پارتیشن بندی ها تکمیل شد. بحث تهویه تا حدی مانده است. 
پله برقی ها هم خریداری شده که نصب آن ها آغازشده است. 

ایستگاه کشاورز 93 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
پیشرفت فیزیکی دپوی متروی قم 63 درصد است که البته این 
دپو برای تمام خط کاربرد دارد. ازنظر تأمین مالی پروژه در سال 
 600 میلیارد تومان اوراق مشارکت داشتیم. کارکرد 

ً
1401 حدودا

صورت وضعیت هایی توسط کارفرما انجام می شود، 81 میلیارد 
تومان است. 517 میلیارد تومان کارکرد ناخالص پیمانکار در 
صورت وضعیت های سال 1401 بود. برای سال آینده هم اوراق 

مشارکت 500 میلیارد تومانی پیش بینی شده است. 
درزمینهٔ تأمین واگن نیز جلسات مکرری با شرکت پوژن برگزار شد 
، حضور قم رسمی شد. 10 رام  و با قرارداد منعقدشده با وزارت کشور
طی این قرارداد به قم تعلق می گیرد که اگر بتوانیم زودتر از شهرهای 
دیگر قرض بگیریم، امکان جابه جایی در جریان تحقق مفاد این 

قرارداد وجود دارد.  
ازجمله خریدهای عمرانی خوبی که در سال 1401 انجام شد، خرید 
16 دستگاه پله برقی برای ایستگاه های متروی قم بود. همچنین 6 
دستگاه آسانسور برای این پروژه خریداری شد. خرید خودروهای 
امداد و نجات برای متروی قم از دیگر اقدامات در این زمینه بود. 
برای خرید پله برقی 44 میلیارد تومان و برای خرید آسانسور 6 میلیارد 

تومان هزینه شد. 
این خودروهای امدادی اختصاصی برای خطوط مترو بوده و وجود 
آن ها برای تائید بهره برداری از مترو لازم است. برای تأمین این 
خودروها 160 میلیارد تومان هزینه شد. بااینکه لوله های آتش نشانی 
در سیستم مترو تعبیه شده، برای مواقع بحرانی، چپ شدگی و 
حوادث جانی باید خودرویی داشته باشیم که ریلی بوده و بلافاصله 
وارد خط شود. یک خودروی دیگر هم کشنده است که اگر واگنی 
از مسیر خارج شده یا خراب شود، این دستگاه داخل ریل حرکت 
کرده و واگن را از خطوط خارج می کند. خودروی دیگر برای بازدیدهای 

دوره ای با لوازم یدکی خاص، برای این خط خریداری شده است. 

طراحی تقاطع غیرهمسطح 
میدان سپاه در دستور کار 

است تا گره ترافیکی دو محور 
جمهوری اسلامی و عمار یاسر 

حل شود
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شهرســازی و معماری

5

فعالیت  حوزه  چند  در   ۱۴۰۱ سال  در  قم  شهرداری  شهرسازی  و  معماری  معاونت  مجموعه 
تعیین  می توان  را  سال  این  در  معاونت  این  دستاوردهای  از  یکی  است.  داشته  گسترده 
شهید  میدان  ساماندهی  ح  طر هکتاری،   ۴8 اراضی  مانند  شهر  اساسی  امور  برخی  تکلیف 
این  می دهد  نشان  آمارها  همچنین  دانست.   ... و  مطهر  حرم  شرقی  بسط  ح  طر مطهری، 
معاونت توانسته در تسهیل و غیرحضوری سازی فرایندها نیز نقش ایفا کرده و رشد قابل 
قبولی در آمارهای مرتبط با صدور پروانه و ثبت درخواست ها به صورت الکترونیکی ارائه دهد. 
مجید متین فر، معاون معماری و شهرسازی شهرداری قم به منظور اطلاع از  مصاحبه زیر با 

عملکرد ۱۴۰۱ این معاونت صورت گرفته است. 
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ثبت 95 درصد درخواست های 
شهرسازی به صورت غیرحضوری

مهم ترین دستاوردهای شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ در  	
حوزه شهرسازی کدام موارد هستند؟

سال گذشته توفیقات خوبی نصیب معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری قم شد. در چند شاخص فعالیت های این معاونت 
پیگیری می شد که اولویت نخست در سال 1401 تکمیل پروژه های 

نیمه تمام مطالعاتی بود. 
نیمه کاره بودن این طرح های مطالعاتی موجب شده بود در 
این پهنه های شهری، شهروندان احساس بلاتکلیفی کنند. 
اولویت بعدی تعاملات مناسب تر با مجموعه استان و حضور 
در کمیسیون های مرتبط ازجمله کمیسیون ماده پنج استان قم 

به صورت اثربخش و دائمی بود. 
چند معضل اساسی در کل شهر داشتیم که مناطق مختلف شهری 
را درگیر کرده بود و در سال 1401 تعیین تکلیف شد. ازجمله می توان 
به تعیین تکلیف بافت فرسوده و تاریخی در شهر قم اشاره کرد. سال 
گذشته ظرفیت خوبی با واگذاری اراضی 48 هکتاری برای استان و شهر 
قم ایجاد شد. عملیاتی کردن طرح تفصیلی و بررسی چالش های مناطق 

مختلف شهری در حوزه شهرسازی، جزو اولویت های سال 1401 بود. 
سال گذشته از محل تدقیق برخی از طرح های شهری و طراحی های 
جدیدی که انجام پذیرفت، صرفه جویی های عمده ای صورت گرفت و 
از طرفی با انجام اقداماتی مانند تسهیل صدور پروانه های ساختمانی، 
اعمال ماده 101 قانون بر املاک، کارسازی اراضی 48 هکتاری و ... منابع 

مهمی به شهر قم اضافه شد. 

ح های  	 مسئله اراضی 32 و ۴8 هکتاری که به عنوان پشتیبان طر
بزرگ شهری محسوب می شوند، در سال ۱۴۰۱ با گشایشی روبه رو شد. 

در این زمینه توضیح بفرمایید. 

 یک دهه است که مسئله اراضی 48 و 32 هکتاری مطرح می شد، اما در 
ً
تقریبا

مقاطعی مسئله رهاشده بود. تغییر و تحولات در مدیریت کلان کشور موجب 
فراز و نشیب هایی در این موضوع شده و ممکن بود این ظرفیت به طورکلی از قم 
گرفته شود. یکی از مطالبات مدیریت شهری در سفر سال 1400ریاست جمهوری 
همین اراضی بود که اختیار تصمیم گیری و هزینه کرد این اراضی به استان سپرده 

شد. 
یک کار مهم، شناسایی پروژه های شهری بود که این اراضی می توانست به عنوان 
 9 پروژه مهم شهری شناسایی و تعریف شد که از 

ً
منبع در آن استفاده شود. تقریبا

ظرفیت این اراضی استفاده خواهد کرد. ساماندهی محله چهل اختران یکی از این 
پروژه ها است که 5 درصد اراضی 48 هکتاری به این پروژه اختصاص پیدا خواهد 
کرد. پروژه ساماندهی محله دروازه ری نیز از 15 درصد ظرفیت اراضی استفاده 
خواهد کرد. فاز پنج عمار یاسر هم توسط 10 درصد از اراضی 48 هکتاری پشتیبانی 
خواهد شد. پروژه دیگر ساماندهی قبرستان نو است که نیاز به تملک 132 باب 
مغازه روبروی حرم مطهر دارد. بازآفرینی محلات شهری از دیگر پروژه هایی است 
که 15 درصد از ظرفیت 48 هکتاری به آن اختصاص داده خواهد شد. ساماندهی 
بازارچه شیخان از دیگر پروژه هایی است که می تواند گشایش خوبی از طریق این 

اراضی داشته باشد. 
تمام مصوبات انجام شده و قراردادهای بین شهرداری و راه و شهرسازی نیز 
منعقدشده است که در حال حاضر در دستور کار مناطق یک و هفت و سازمان 
بهسازی قرارگرفته است. حدود 441 قطعه در اراضی 48 هکتاری، با تعامل راه و 
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شهرسازی و اداره ثبت دارای سند شش دانگ شدند. مواردی که به صورت معوض 
زمین درخواست کنند، از این اراضی استفاده خواهند کرد. 

درزمینهٔ اراضی 32 هکتاری هم دقیق سازی نقشه ها صورت گرفته و در حال 
شناسایی املاکی در سکونت گاه های غیررسمی هستیم که امکان تخلیه آن ها با 

ظرفیت این اراضی وجود دارد. 

برای مولدسازی اراضی ۴8 هکتاری و استفاده بهینه آن، چه  	
اقداماتی در دستور کار قرار دارد؟

یکی از مواردی که دنبال می کردیم این بود که شرکت های حفار موظف شوند تا 
امکانات را به این پروژه ها بیاورند. 14 قطعه در این اراضی که قابلیت سرمایه گذاری 
دارند، شناسایی شده و توافقات آن با راه و شهرسازی صورت گرفته است. در حال 
حاضر همکاران ما در حوزه سرمایه گذاری بر این قطعات کار می کنند. این موضوع 

ظرفیت خوبی برای مولدسازی اراضی 48 هکتاری ایجاد خواهد کرد. 

نقش این اراضی در سرعت گرفتن توسعه شهری چه اندازه  	
خواهد بود؟

به نظر می رسد این اراضی منابع مهمی در سال های پیش رو برای اجرای طرح های 
مهم شهری محسوب می شوند. به ویژه در هسته مرکزی شهر که اقدامات زیادی 
روی هم انباشته شده و نیاز به بودجه های کلان دارد، این اراضی بسیار راهگشا 

خواهند بود. 
در این زمینه کافی است به این نکته توجه داشته باشید که بودجه شهرداری برای 
سال 1402 حدود 8 هزار میلیارد تومان است اما جمع منابع 32 و 48 هکتاری بالغ بر 

این رقم است. 

در حوزه بافت فرسوده و بافت تاریخی شهر قم چه  	
اتفاقات کلیدی در سال ۱۴۰۱ رقم خورد؟

دو اتفاق خوب در بافت تاریخی و فرسوده رخ داده و در حال تکمیل 
است. بحثی را در رابطه با بافت تاریخی داشتیم. محدوده ای به 
مساحت 315 هکتار در گذشته به عنوان بافت تاریخی قرنطینه 
شده بود و کمترین مشوق برای نوسازی در این خانه ها و محلات 
وجود نداشت. پیگیری های گسترده ای در این زمینه انجام شد که 

با نگاهی منطقی و عقلانی این موضوع تدبیر شد. 
ابتدا مساحت 315 هکتار به 250 و پس ازآن به 220 هکتار تقلیل پیدا 
کرد. در ادامه پیگیری های متعددی انجام شد تا درنهایت به توافق 
رسیدیم نسبت به منطقه تاریخی شهر قم نگاهی سلولی و نه بافتی 
داشته باشیم. نیازهای واقعی مردم و دغدغه های ساکنان بافت 
تاریخی در جلسات مرتبط با این موضوع بیان و موجب تصمیمات 

جدید در این حوزه شد. 
یک اتفاق خوب و مبارک در بافت فرسوده هم رخ داده است که 
می تواند مشوق خوبی برای نوسازی در این مناطق شهری باشد. در 
سال 1401 دستورالعملی توسط شورای عالی معماری و شهرسازی به 
استان ها برای مشوق سازی برای ساکنان بافت فرسوده ابلاغ شد. 
از این مصوبه در استان و کمیسیون ماده پنج به خوبی استفاده 
کردیم و توانستیم یک طبقه تشویقی برای ساکنان بافت فرسوده 
در شهر قم بگیریم. در حال حاضر کسی که در بافت فرسوده 
ساخت وساز می کند، حداقل چهار طبقه روی پیلوت می تواند 
بسازد. املاکی که در بافت تاریخی وجود دارند هم اگر در حریم 
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دانه های ارزشمند نباشند، می توانند از این تسهیلات بهره ببرند. 

در این زمینه انتقاداتی نسبت به عدم توجه به  	
الزامات حراست از پیشینه شهر وجود دارد. به نظر شما 
نگاه سلولی می تواند برای حراست از این بافت کافی 

باشد؟

نگرش ها در این حوزه متفاوت است. گاهی ممکن است برای 
حراست از یک اثر تاریخی تا ده ها متر را قرنطینه کنیم و گاهی می بینیم 
که سخت گیری کمتر حتی اثربخشی بهتری دارد. در شهر قم حدود 
73 اثر ثبت شده میراثی داریم و هم قسم شدیم که این ها را بر اساس 

ضوابط و مقررات حراست کنیم. 
از سوی مجموعه میراث فرهنگی مطرح شد که حدود 672 اثر داریم 
که واجد شرایط ثبت شدن است، اما هنوز مراحل قانونی ثبت آن ها 
اجرایی نشده است. کارگروهی تشکیل شده تا صحت وسقم این 
 
ً
موضوع بررسی شود و این بناها مورد به مورد بازبینی شوند. اگر واقعا

این آثار جزو آثار ارزشمند ازنظر تاریخی باشند، برای آن ها هم یک حریم 
یک ملک در مجاورت در نظر گرفته می شود. 

درزمینهٔ صدور پروانه ساخت وساز در سال ۱۴۰۱ چه  	
وضعیتی در شهرداری قم وجود داشت؟ 

در سال 1400 در کل هشت منطقه شهر قم هزار و 747 پروانه 
ساختمانی با اعیانی یک میلیون و 260 هزار و 44 مترمربع صادرشده 
است. پایان کار 1014 عدد ، پاسخ استعلامات 19854 و گواهی عدم 
خلاف 5696 مورد بود. در سال 1401 در تعداد پروانه های صادره 
افزایش داشتیم که این پروانه ها به 2 هزار 170 عدد افزایش پیدا 
کرد. رشد نزدیک به 30 درصدی را در این بخش شاهد هستیم. 
مساحت اعیانی پروانه های صادرشده به یک میلیون و 923 هزار 
مترمربع رسید. تعداد پایان کارها 918 و همچنین 23472 مورد پاسخ 
استعلام به شهروندان داده شده است. درزمینهٔ گواهی عدم خلاف 
هم عملکردی بالغ بر 6767 مورد داشتیم که به نسبت سال 1400 یک 

رشد حدود 20 درصدی در این زمینه شاهد هستیم. 
این ها نشان می دهد سال 1401 سالی بود که باوجود تمام مشکلات و 

تورم فزاینده آمار خوبی درزمینهٔ صدور پروانه داشتیم. 

درزمینهٔ تسریع فرایندها و غیرحضوری سازی چه  	
اقداماتی صورت گرفته است؟

این ها مواردی است که مختص یک سال و دو سال نیست بلکه 
، روند رو به رشدی داشته  اقدامات مداومی است که در سال 1401 نیز
است. در گذشته مردم از ابتدای ثبت درخواست باید به صورت 
حضوری مراجعه می کردند و در فرایندهای انتخاب مهندس ناظر 
هم به مشکلات زیادی روبه رو می شدند. تلاش کردیم گام به گام این 

مشکلات را برطرف کنیم. 
در مناطق شهرداری قم سعی کردیم درخواست های شهرداری را 

تفکیک و اولویت بندی کنیم تا کارها بهتر پیش رود. 

اجرای طرح امضای الکترونیکی در تعامل با سازمان نظام مهندسی ساختمان از 
دیگر اقداماتی بود که انجام شد. هماهنگی هایی صورت گرفت تا اگر آخرین گزارش 
بازدید مربوط به یک ماه گذشته باشد، بدون بازدید مجدد پاسخ استعلام انجام 

شود . 

استفاده از سامانه قم یار تا چه اندازه مورد استقبال شهروندان  	
قرارگرفته است؟

تعداد درخواست قم یار در طول سال 33 هزار و 327 مورد بوده که از این تعداد 
1973 مورد ثبت درخواست در دفاتر پیشخوان صورت گرفته است. 13 هزار و 518 
مورد هم شهروندان اقدام به ثبت درخواست کرده اند و 17 هزار و 836 مورد در 

دفاتر اسناد رسمی ثبت شده است. 
درواقع 95 درصد درخواست های شهرسازی به صورت غیرحضوری ثبت شده 

است که آمار خوبی محسوب می شود. 

برای تعیین تکلیف آرای قلع موجود، در طول سال ۱۴۰۱  	
پیگیری هایی صورت گرفت. این موضوع درنهایت به کجا رسید؟

نزدیک به دو سال بود که شورای اسلامی شهر به دنبال گشایشی برای تعیین 
تکلیف آرای قلع بنا در شهرداری بود. بسیاری از این آرا در دیوان هم محکوم شده 
بود اما به این دلیل که رأی قلع قابل اجرا نبود، ساختمان وجود داشت اما امکان 
نقل وانتقال ایجاد نمی شد. تلاش کردیم با شیوه نامه ای در مواردی که تخلفات 
ساختمانی موجب تضییع حقوق دیگر شهروندان نشده و آسیبی به همراه 
نداشته باشد، آرای قلع بنا را تعیین تکلیف کنیم. موضوع را تا حدی پیش بردیم اما 

اقبال لازم از سوی دیگر مجموعه ها در این زمینه صورت نگرفت. 
اواخر سال 1401 مجلس شورای اسلامی این موضوع را در قانون بودجه موردبررسی 
قرار داد تا چنانچه نظامات سه گانه در این ساختمان زیر سؤال نرود، امکان گرفتن 
پایان کار از سوی شهرداری ایجاد شود. این موضوع هم ظرفیت خوبی برای شهر 

ایجاد کرده و مردم را از بلاتکلیفی خارج می کند. 

عملکرد کمیسیون های ماده صد در طول سال ۱۴۰۱ و وضعیت  	
تخلفات ساختمانی در این سال چگونه بود؟

در کمیسیون های ماده صد عملکرد بسیار خوبی نسبت به سال های گذشته 
داشتیم. نزدیک به 600 جلسه کمیسیون ماده صد برگزار و بیش از 10 هزار و 630 
پرونده رسیدگی شد. این درحالی که بود که در سال گذشته به 9 هزار و 419 پرونده 
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در کمیسیون های ماده صد رسیدگی شده بود. این آمار 
به این معنی نیست که تخلف در شهر بیشتر شده بلکه 
قسمتی از آن ناشی از پشتکار مناطق شهرداری قم در 

احصای تخلفات حتی از سال های گذشته است. 
در کمیسیون های ماده صد در سال گذشته حدود 13 هزار 
و 975 رأی صادرشده است. 6 هزار رأی بدوی بوده است. 

روی هم رفته آمار قابل قبول است. 

برای ایجاد وحدت رویه در کمیسیون های  	
ماده صد چه اقداماتی صورت گرفته است؟ 

یکی از مسائلی که مانع وحدت رویه می شود اختلاف 
نگرش ها است. سؤال اصلی این است که کدام سیاست 

در کمیسیون ها موجب کاهش تخلفات می شود؟ درزمینهٔ راهکارها نیز برخی 
موافق رأی قلع و برخی مخالف آن هستند. یکی از نکات مهمی که در این زمینه 
باید موردتوجه باشد این است که ابتدا باید آسیب شناسی کنیم چرا مردم تخلف 

می کنند. 
یک طرح تفصیلی در شهر قم داریم که مبنای ساخت وساز است. وجود نقص هایی 
در طرح تفصیلی که به نیاز مردم پاسخ نمی دهد، یکی از موضوعاتی است که موجب 
افزایش تخلفات شده است. ابتدا باید این موضوع را ریشه یابی کرده و به نیاز 
شهروندان پاسخ بدهیم و در مرحله بعد برای وحدت رویه در کمیسیون های ماده 

صد تلاش کنیم. 
مناطق شهرداری قم در سال 1401 جمع بندی خوبی در این زمینه داشتند که 
درخواست مردم در نقاط مختلف نسبت به مجوز ساخت وساز چیست؟ در 
بسیاری از موارد وقتی بررسی صورت می گیرد باید حق را به مردم داد. اگر می خواهیم 
میزان تخلفات شهری کاهش پیدا کند باید ابتدا طرح تفصیلی را اصلاح کرده و 
دامنه ای از تخلف را در نظر بگیریم تا خارج از این دامنه، سخت گیرانه ترین تصمیمات 

را اتخاذ کنیم. 
از طرف دیگر یکی از سیاست های معاونت شهرسازی انذار به فعالان ساخت وساز 
است. گاهی وقتی شهروند بداند اثر تخلف ازنظر مادی این گونه است، از این کار 

منصرف خواهد شد. 

ح های توسعه شهری چه اقداماتی در  	 درزمینهٔ تعیین تکلیف طر
سال ۱۴۰۱ صورت گرفته است؟

 24 طرح توسعه شهری کوچک و 
ً
تقریبا

بزرگ در دستور کار معاونت شهرسازی 
و معماری شهرداری قرار دارد. سال 1401 
برخی از این طرح ها که سال ها بلاتکلیف 
مانده بود، تصویب و در دستور اجرا قرار 
گرفت. ازجمله طرح ساماندهی محله 
چهل اختران که از سال 1389 آغازشده 
بود. زمان بر بودن این طرح موجب گران 
شدن تملک ها شده بود که با کوچک 
کردن طرح، صرفه جویی قابل توجهی در 

هزینه ها اتفاق افتاد. 
طرح قم رود شمالی در منطقه دو هم تصویب شد. این طرح ظرفیت 
خوبی برای منطقه دو شهرداری قم ایجاد می کند. تعیین تکلیف 
طرح ساماندهی میدان شهید مطهری هم در سال 1401 انجام شد و 

اجرای این طرح نیز آغازشده است. 
طراحی شهری اراضی بادیان به مساحت 120 هکتار هم در سال 1401 
تکمیل شد و تائیدیِ قانونی آن در کمیسیون ماده 5 استان قم 
انجام شد. طرح شمال منطقه سه با فضای حدود هزار و 70 هکتار 
در سال 1401 تعیین تکلیف شد. یکی از مناطقی که فضای شهری 
بلاتکلیف زیادی داشت منطقه سه ما بود که با تعیین تکلیف این 

طرح، امکان سرمایه گذاری در این اراضی ایجاد شد. 
در چند مورد هم اقدامات نهایی انجام شده است که می توان به 
طراحی شهری خیابان امام خمینی)ره( اشاره کرد. طراحی اراضی 48 
و 32 هکتاری ازجمله مواردی بود که محقق شد. طراحی فاز دو مرکز 
محله دروازه ری و محله خاک فرج و مسئله تسهیل گری در این 

محلات هم به زودی نهایی می شود. 
ساماندهی اراضی شرقی بزرگراه امام علی)ع( در محدوده منطقه یک 
شهر قم و بازنگری طرح بلوار پیامبر اعظم)ص( از موضوعاتی است 

که در سال 1401 پیگیری شد. 

کمیته سیما و منظر در مناطق شهرداری قم  	
تشکیل شده است. عملکرد این کمیته ها چه اندازه بر 

اهداف آن منطبق بوده است؟

درزمینهٔ کنترل نمای ساختمان ها دو رکن وجود دارد. یکی کمیته 
سیما و منظر شهری که در مناطق شکل می گیرد و طرح ها را بر 
اساس ضوابط بررسی می کند. ساخت وسازهای مهم در مناطق 
در این کمیته موردبررسی قرار می گیرد. رکن بعدی اجراست که از 
اختیارات حوزه شهرسازی خارج است. گاهی مشاهده می شود 
در اجرا موضوعی که در کمیته سیما و منظر شهری تصویب شده، 
اجرایی نمی شود و طرح دیگری ساخته می شود. باید همبستگی 
بیشتری میان تصمیم گیران و مجریان در حوزه ساخت وساز داشته 
باشیم تا بتوانیم مصوبات کمیته سیما و منظر شهری را اجرایی 

کنیم. 

در حال حاضر کسی که در 
بافت فرسوده ساخت وساز 

می کند، حداقل چهار طبقه روی 
پیلوت می تواند بسازد. املاکی 

که در بافت تاریخی وجود 
دارند هم اگر در حریم دانه های 

ارزشمند نباشند، می توانند از 
این تسهیلات بهره ببرند
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حمل و نقل  و ترافیک

6

مدیریت کارآمد پیش از هر چیز نیاز به انجام مطالعات دقیق و گسترده دارد تا 
تصمیم گیری بر اساس اطلاعات صحیح صورت گرفته و ادبیات مشترکی در هر حوزه 
میان تصمیم گیران و ذی نفعان به وجود بیاید. طرح جامع حمل ونقل و ترافیک شهر 
قم که مطالعات آن در سال های اخیر به روزرسانی شد، در سال 1401 توانست اغلب 
مصوبات قانونی را کسب کرده و به فصل مشترک تمام تصمیم گیری ها و اقدامات 

شهرداری در حوزه حمل ونقل و ترافیک تبدیل شود. 
امیرعباس صفوی که از آذرماه 1401 و پس از مسعود طبیبی به سمت معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم منصوب شد، در این مصاحبه ضمن توصیف 
عملکرد این معاونت در سال 1401، از محور بودن سیاست های به دست آمده از 

مطالعات طرح جامع حمل ونقل و ترافیک در این سال سخن می گوید. 
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افزایش سهم حمل ونقل عمومی 
در سفرهای شهری

راهبرد کلی عملکرد معاونت حمل ونقل و ترافیک  	
شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ چه بود؟

راهبرد کلی حوزه حمل ونقل بر اساس اسناد بالادستی و 
سیاست های ملی و علم روز ترافیک، کاهش سرعت در شبکه 
معابر داخل شهر است. در برنامه 5 ساله شهرداری این به صراحت 
بیان شده که سرعت در شبکه معابر بایستی کاهش پیدا کند. این 
به عکس تفکری است که می گوید با اجرای پروژه های متعدد عمرانی 

و ترافیکی باید تلاش کنیم تا سرعت در شبکه معابر ارتقا پیدا کند. 
ذهنیتی که شاید یک دهه پیش در تفکر نخبگان حوزه ترافیک 
وجود داشت، امروز عمومی تر شده و بسیاری از دست اندرکاران 
و تصمیم گیران از آن صحبت می کنند. بسیاری دریافته اند که 
روان سازی ترافیکی همیشه نمی تواند مثمر ثمر باشد بلکه باید 
بتوانیم فرهنگ آرام سازی ترافیکی در شهر و احترام به گونه های 
مختلف حمل ونقلی را نهادینه کنیم. شبکه معابر شهری برای عموم 

مردم است و نه فقط سواره ها. 
راهبردی که در سال های گذشته تعریف شده بر اساس خودرومحوری 
بود. بر اساس این راهبرد شهر و بافت شهری را دچار دست کاری های 
عجیب وغریب کرده ایم و تنها دستاورد همین بوده که خودرو 
سریع تر حرکت کند. درنهایت به همین دستاورد هم به طور کامل 
نرسیده ایم و همه این تجربیات به مدیران و کارشناسان ثابت کرد 

نیاز به تغییر راهبرد در حیطه ترافیک یک نیاز انکارنشدنی است. 
آیین نامه طراحی راه های شهری که سال 1399 به تمام شهرها 
ابلاغ شده بود، بسیاری از این راهبردها را در خود جای داده است. 

در این آیین نامه نصب پل های عابر پیاده در سطح شهرها ممنوع اعلام شده و 
توسعه و تعریض معابر را نیز به شدت محدود کرده است. نصب سرعت گیر نیز در 

این آیین نامه به استثنائاتی محدود شده است. 
قرار نیست خودرو شخصی در شبکه معابر شهری متوقف شود اما باید تعادلی 
میان بسترسازی برای خودروی شخصی، عابر پیاده و حمل ونقل عمومی در شهر 

برقرار باشد. 

کدام اقدامات علمی در مسیر راهبرد کاهش سرعت در معابر  	
شهری اجرایی شده است؟

ازجمله اقداماتی که سرعت معابر را طبق برنامه مصوب شهرداری و مطالعه جامع 
حمل ونقل و ترافیک شهر قم کاهش می دهد، ایجاد تقاطع های چراغ دار در سطح 
شهر است که البته هوشمندسازی این تقاطع ها موضوعی بسیار مهم است. 
مسائل دیگر مانند توسعه حمل ونقل همگانی و ترویج خطوط انبوه بر در این 

زمینه بسیار بااهمیت هستند. 

درزمینهٔ توسعه تقاطع های هم سطح دیدگاه های مختلفی وجود  	
دارد. چه اهدافی برای پیگیری این موضوع در مجموعه وجود دارد؟

گاهانه سرعت شبکه معابر را پایین می آورد، تقاطع چراغ دار  یکی از اقداماتی که آ
است. اقتضای ایجاد این نوع تقاطع در معابر پر رفت وآمد، هوشمندسازی است 

که تأخیر و طول صف خودرو را کاهش داده و انضباط بهتری ایجاد کند. 
درگذشته راهبرد این بود که تقاطع ها بسته و دوربرگردان احداث شود تا به تبع آن 
سرعت در شبکه معابر بالا برود اما در حال حاضر این نگاه ایجادشده که به تدریج 

باید تقاطع های چراغ دار را در سطح شهر افزایش داد. 
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چه میزان تقاطع هم سطح در شهر قم ایجادشده است؟ 	

شروع این حرکت در سال 1401 بود و برای سال 1402 حدود 30 میلیارد تومان برای 
ادامه آن در نظر گرفته شده است. 

در حال حاضر سامانه مرکزی کنترل تقاطع های هوشمند ایجادشده است که کار 
مدیریت این تقاطع ها را ساده می کند. در سال 1401 هفت تقاطع شهر قم هوشمند 
شد و برای سال 1402 با خرید تجهیزات و تکمیل سامانه هوشمند، در 30 تقاطع این 

اتفاق خواهد افتاد. 
ایجاد این تقاطع ها بر اساس اولویت ها و برنامه زمان بندی صورت می گیرد. وقتی 
فهرست تقاطع های چراغ دار 1401 را مطالعه می کنید، متوجه می شوید که اگر بر 
اساس بسترسازی به این کار نگاه شود، در میان مردم هم بازخورد خوبی خواهد 
 این قبیل اقدامات و تغییر ذائقه مردم یک شبه رخ نخواهد داد و در 

ً
داشت. قطعا

این زمینه باید با صبر و حوصله رفتار کرد. 

در حوزه تأمین پارکینگ در سطح شهر چه اقداماتی در سال ۱۴۰۱  	
صورت گرفته است؟

اقدام دیگری که شهرداری در سال های گذشته باید انجام می داد و به نوعی نقطه 
عطف اقدامات معاونت ترافیک است، مسئله تأمین پارکینگ در سطح شهر 
است. این موضوع از سوی مردم و شورای اسلامی شهر از شهرداری مطالبه شده 
است. مردم می خواهند بدانند که درآمد حذف و کسر پارکینگ در کجا هزینه 

می شود که با اقدامات سال 1401 می توانیم به خوبی به این سؤال پاسخ دهیم. 
تمام پارکینگ های سطح شهر تا پایان 1400 حدود 5 هزار و 92 جای پارک برای 
خودروی سواری و دو هزار و 13 جای پارک برای موتورسیکلت بود. یک سری 
پارکینگ هم بخش خصوصی داشت که با این احتساب درمجموع کمتر از 5 

هزار و 500 جای پارک خودرو در سطح شهر در سال های گذشته 
تأمین شده است. مساحت این پارکینگ ها کمتر از 140 هزار 

مترمربع است. 
در سال 1401 نخستین اقدام تکمیل بانک املاک شهرداری قم 
در حوزه پارکینگ بود. با همکاری های صورت گرفته توانستیم 
در مدت سه ماه 54 هزار مترمربع شامل 93 پلاک و به ظرفیت دو 
هزار 178 جای پارک را به مجموعه پارکینگ شهر قم اضافه کنیم که 
رشد بسیار خوبی محسوب می شود. در حال حاضر 50 درصد این 
پلاک ها به صورت موقت به عنوان پارکینگ روسطحی بهره برداری 

می شوند. 
این موضوع البته پاسخی به سؤال شهروندان درباره هزینه کرد 
مبالغ کسر و حذف پارکینگ است. یعنی این مبالغ در طول این 
سال ها در خرید زمین ذخیره شده بود که در حال حاضر عزمی جدی 

برای بالقوه کردن این ظرفیت در شهرداری قم ایجادشده است. 
رویکرد دوم در این زمینه پروژه های کلان پارکینگ طبقاتی است که 
در سال 1401 گام های بسیار مثبتی در این زمینه نیز برداشته شده 
است. 87 هزار و 766 مترمربع زیربنا درزمینهٔ احداث پارکینگ 
طبقاتی در سال 1401 به صورت عملی به مرحله اجرا درآمد. اکثر این 
پارکینگ ها در حال حاضر یا در مرحله طراحی و برآورد هستند یا 

پیمانکار انتخاب و کار اجرایی آن آغازشده است. 
مجموع ظرفیت این پارکینگ های طبقاتی بیش از سه هزار خودرو 
است که عدد خوبی برای افزوده شدن به جای پارک در شهر قم 

محسوب می شود. 
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کدام پروژه های شاخص در حوزه پارکینگ  	
به مرحله اجرا رسیده است؟

یکی از پروژه ها، پارکینگ خیابان امام خمینی)ره( به 
مساحت 15 هزار و 500 مترمربع است. این پارکینگ 
طبقاتی 400 جای پارک به منطقه مرکزی شهر قم اضافه 
می کند. پارکینگ میدان ارتش به مساحت 15 هزار متر و 
با ظرفیت 480 جای پارک و 5 طبقه در مرحله فاز دو طراحی 
است. پارکینگ چارسو به ظرفیت 419 جای پارک در سال 
1401 به بهره برداری رسید. این پارکینگ هم در مجاورت بازار 

کهنه شهر قم در نقطه پر تقاضا برای پارکینگ قرار دارد. 
قرارداد بسط شرقی حرم مطهر نیز بسته شده است که 

به زودی مراحل اجرایی آن آغاز می شود و این پروژه 
نیز بیش از هزار و 300 پارکینگ به شهر قم اضافه 

می کند. پیمانکار نسبت به افزایش این تعداد رغبت دارد اما در 
این زمینه تردیدهای فنی وجود دارد مبنی بر اینکه آیا ظرفیت شبکه 
معابر برای بیش از این تعداد آماده است یا خیر که در حال مطالعه 

آن هستیم. 
احیای پارکینگ مکانیزه معلم از دیگر اقداماتی است که در این 
زمینه در دستور کار قرار دارد. این پارکینگ به ظرفیت 144 جای پارک 
چند سالی است که کارکرد کامل ندارد. پارکینگ بنفشه به ظرفیت 
200 جای پارک و زیربنای سه هزار و 800 مترمربع پروژه دیگری در این 
زمینه است که عملیات اجرایی آن آغازشده است. پارکینگ چهل 
اختران به ظرفیت 87 جای پارک و تعدادی اتوبوس های برون شهری 
به مساحت دو هزار و 900 مترمربع پروژه دیگری است که در مرحله 

اجرا است. 
راهبرد دیگری که در سال 1401 نهایی شد، مطالعه بر کارکرد 
پارکینگ های مکانیزه در سطح کشور بود که با بررسی های صورت 
گرفته به این نتیجه رسیدیم این پارکینگ ها در بیشتر کلان شهرها 
به درستی استفاده نمی شود و توسعه آن به صرفه و صلاح شهر 
نیست چراکه بیشتر این پروژه ها در سطح کشور با مشکلات فنی 

روبه رو شده و از چرخه خارج شده اند. 

در حوزه نصب پل های عابر پیاده در سطح معابر چه  	
اقداماتی در سال ۱۴۰۱ انجام شده است؟

در رویکرد جدید ترافیکی احداث پل های عابر پیاده چندان توصیه 
نمی شود. قرار نیست عابر پیاده را 5.5 متر از سطح زمین دور کنیم 
تا خودروهای شخصی راحت تر حرکت کنند بلکه قرار است این 
فرهنگ را در جامعه ایجاد کنیم که شبکه معابر متعلق به همه است. 
بااین همه در برخی موارد که درخواست مردم است یا ضرورتی وجود 

دارد، همچنان احداث پل های عابر پیاده را در دستور کار داریم. 
در سال 1401 توانستیم 6 پل عابر پیاده در سطح شهر اجرایی کنیم 
به گونه ای که در ماه آخر سال سه پل به مجموعه سازه های شهری 
اضافه شد. درواقع کل 12 پلی که در قرارداد داشتیم با این تعداد کامل 

شد. 
برای پل های مکانیزه هم یک قرارداد جداگانه داشتیم. طبق این قرارداد برای 4 
دستگاه پل شامل 16 دستگاه پله برقی تجهیزات تأمین شد. هشت عدد تا پایان 
سال اجرایی شد و هشت عدد دیگر به دلیل نوسانات قیمت ارز با مشکلاتی 
روبه رو شد و کارخانه تولیدکننده هنوز به پیمانکار تحویل نداده است. بعد از طی 
مراحل اداری این هشت دستگاه هم اجرایی خواهد شد که یکی در بلوار جمهوری 

و دیگر در منطقه پردیسان شهر قم است. 
از طرفی چون مشکلات بسیاری در نگهداری و تأمین پله برقی ها وجود داشت، 
قرارداد خرید 5 دستگاه آسانسور تنظیم شده و با انتخاب پیمانکار اجرایی خواهد 

شد. 
بااین همه قرار نیست به دنبال افزایش بی رویه پل های عابر پیاده در سطح 
شهر قم باشیم. در شرایط کنونی حتی کلان شهری مانند مشهد برخی از پل ها را 
جمع آوری کرده است. در قم نیز با آرام سازی ترافیکی می توانیم به مرحله ای برسیم 

که نیازی به توسعه این سازه ها وجود نداشته باشد. 

وضعیت ناوگان اتوبوس رانی در چه شرایطی وجود دارد؟  	

عمر ناوگان اتوبوس رانی شهر قم در حال حاضر در کشور اگر در رتبه نخست 
 در رتبه دوم قرار دارد. برنامه ها و حمایت هایی که در طول سال های 

ً
نباشد قطعا

اخیر از حمل ونقل عمومی در شهر قم اتفاق افتاد موجب اتفاقات بسیار خوبی در 
این زمینه شده است. در مرحله ای اتوبوس های بخش خصوصی که تعهد ده ساله 
آن ها به پایان رسیده بود، به مرور آزادسازی شد و پس ازآن تمهیدات لازم برای خرید 

ناوگان جدید اندیشیده شد. 
در حال حاضر عمر ناوگان اتوبوس رانی در شهر قم 2.7 سال است که در کشور 

کم نظیر محسوب می شود و می توان گفت قم از این نظر شهری ممتاز است. 

چه تعداد اتوبوس در سطح شهر قم فعال هستند و چه میزان  	
در سال ۱۴۰۱ به این عدد اضافه شد؟

در شهر قم در حال حاضر 203 دستگاه اتوبوس فعال داریم. تعداد 63 دستگاه 
اتوبوس بخش خصوصی وجود دارد که نیمه فعال است. 27 دستگاه اتوبوس 

هم قرارداد بازسازی داریم. 
در سال 1401 با تأمین اعتبار خوبی که از سوی شهرداری قم صورت گرفت، قرارداد 
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خرید 99 دستگاه اتوبوس اجرایی شد. تنها شهری که توانسته 50 درصد این قرارداد 
را محقق کند، قم است. اکثر کلان شهرها حدود 20 درصد قرارداد را دریافت کرده اند. 
شهرداری قم به طور کامل تعهد خود را در این قرارداد اجرایی کرده است و قدری 

زمان بر شدن اجرای 100 درصدی به دلیل مشکلات دولت است. 
در حال حاضر از این تعداد 50 دستگاه اتوبوس نو وارد شهر قم شده است که اتفاق 

بسیار خوبی محسوب می شود. 
اتفاق بسیار خوب دیگر در این زمینه افزایش سه درصدی سهم اتوبوس رانی از 
سفرهای درون شهری است. این خبر مسرت بخش نشان می دهد تلاش های 
صورت گرفته در طول سال های اخیر موجب اقبال مردم نیز واقع شده است. 
درگذشته سهم اتوبوس رانی هشت درصد بود و هم اکنون به 11 درصد رسیده 

است. 
ایجاد تحول در قراردادهای خرید خدمات اتوبوس رانی هم در مسیر رفع نواقص 
خود قرار دارد تا با این اتوبوس های نوسازی شده، خدمات خوبی نیز به مردم عزیز 

قم ارائه کنیم. 

در حوزه ساماندهی خطوط در شبکه معابر چه اتفاقاتی رقم خورده  	
است؟

در حال حاضر پوشش دهی شبکه معابر توسط ناوگان اتوبوس رانی بیش از 80 
درصد است. در پردیسان با تحولاتی که ایجاد شد توانستیم پوشش دهی خطوط 
اتوبوس رانی را به 93 درصد برسانیم. با ایجاد مسیر اتوبوس تندروی بلوار آیت الله 
بروجردی)ره( و آرایش جدید خطوط در این منطقه هم سرفاصله زمانی حرکت 

اتوبوس ها بهبود پیدا کرد و هم پوشش بسیار بهتری در خطوط صورت گرفت. 
برای نخستین بار یک مسیر اتوبوس رانی داخل منطقه پردیسان ایجاد شد. 
همچنین یک خط برای وصل کردن مجموعه دانشگاه ها به هم و رسیدن تا بلوار 
امین تثبیت شد. یک خط از بلوار غدیر و یک خط از بلوار آیت الله بروجردی)ره( این 
منطقه را پوشش می دهد که در کنار مسیر داخلی پردیسان که تمام محلات پر 

تقاضا را به هم متصل کرده است، مجموعه بسیار خوبی محسوب می شود. 
در سال 1402 حدود 160 میلیارد تومان برای خرید میدل باس اختصاص داده ایم. 
چراکه بسیاری از شبکه معابر ما ظرفیت حرکت اتوبوس را به لحاظ تعداد مسافر و 
عرض معبر ندارند و با این روش درصدد هستیم قدرت مانوردهی و بهره وری ناوگان 

حمل ونقل عمومی را افزایش دهیم. 
در حال حاضر 100 دستگاه اتوبوس برای شهر قم نیاز داریم چراکه 
هر چه خدمات دهی ناوگان بهتر بوده و اقبال مردم بیشتر باشد، 
باید ظرفیت جدید در سیستم ایجاد کنیم تا سرفاصله زمانی 

حرکت اتوبوس ها به حداقل ممکن برسد. 

برای تسهیل استفاده شهروندان و حذف کرایه  	
نقدی چه اقداماتی صورت گرفته است؟

بالغ بر 80 درصد ناوگان اتوبوس رانی شهر قم به دستگاه پرداخت 
کرایه مجهز شده اند که مردم می توانند حتی در صورت نداشتن قم 

کارت با استفاده از کارت های بانکی پرداخت کرایه را انجام دهند. 
برنامه ریزی دیگری که در سال 1401 از دو خط آغاز شد و 
به کل خطوط تسری پیدا کرد، حذف پرداخت نقدی کرایه 
اتوبوس بود. این موضوع کار بزرگی برای ساماندهی وضعیت 

گردش پول در سیستم اتوبوس رانی محسوب می شد. 

هوشمندسازی در حوزه حمل ونقل عمومی  	
می تواند رضایت عمومی را در شهروندان ارتقا داده و 
کارایی مدیریت ترافیک را افزایش دهد. در این زمینه چه 

اقداماتی توسط شهرداری قم صورت گرفته است؟

در این زمینه اهتمام ویژه ای برای جبران عقب ماندگی ها و انجام 
اقدامات نو در شهر قم داریم. یکی از این موضوعات هوشمند 
سازی پارکینگ های سطح شهر قم است. در آینده نزدیک تمام 
خودروها به صورت هوشمند ثبت پلاک شده و بدون نیاز به حضور 

اپراتور هزینه پارکینگ محاسبه شود. 
در عرصه کنترل ترافیک به صورت هوشمند هم در سال 1401 دو 
محور مهم شهر قم یعنی آیت الله بروجردی و محور غدیر تکمیل 
شد و معابر دیگر نیز با 20 میلیارد تومان هزینه در سال جدید 
به صورت هوشمند کنترل خواهند شد. پیاده سازی سیستم ثبت 
تخلف فاصله طولی و صدور مجوز کد اجرایی ثبت تخلف ثابت 
توسط دو موتورسیکلت که برای نخستین بار در کشور در قم اتفاق 
افتاد، از دیگر اتفاقات مهم درزمینهٔ هوشمند سازی کنترل ترافیک 

است. 

توانستیم در مدت سه ماه 54 
هزار مترمربع شامل 93 پلاک 

و به ظرفیت دو هزار 178 جای 
پارک را به مجموعه پارکینگ 
شهر قم اضافه کنیم که رشد 

بسیار خوبی محسوب می شود
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مالی و اقتصادی

7

وقتی نگاهی به وضعیت اقتصادی کشور در سال 1401 می اندازیم، با انبوه مشکلات از تورم و بی ثباتی قیمت ها 
گرفته تا آشفتگی بازارهای مالی مواجه می شویم. همین موضوع این ذهنیت را ایجاد می کند که کار اقتصادی 
آن هم در حوزه سازمانی، در چنین سالی به سادگی به موفقیت نمی رسد. بااین همه شهرداری قم در سال 1401 

درمجموع نمره خوبی ازلحاظ ایجاد منابع اقتصادی و به تبع آن اجرای پروژه های کوچک و بزرگ شهری گرفت. 
این موضوع را می توان در ایجاد آمادگی برای شرایط سخت اقتصادی و ظرفیت سازی یک مجموعه جست وجو 
کرد. از طرفی مسائلی مانند انضباط مالی و فرایندسازی های متعدد در این حوزه کار را برای تاب آوری در شرایط 
سخت، آسان تر می کند. مجموع این اتفاقات موجب شده شهرداری قم در سال 1401 بتواند 150 درصد از درآمد 
بودجه مصوب خود را محقق کند. موضوعی که پیشبرد قابل قبول اقدامات عمرانی و خدماتی شهر به نیکی 

آن را نشان می دهد. 
سید مرتضی حسام نژاد، معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم در این گفت وگو از عملکرد این مجموعه در 

سال 1401 می گوید. 
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سال ۱۴۰۱ در حوزه مالی و اقتصادی شهرداری قم چه  	
دستاوردهایی ایجاد شد؟

سال 1401 برای شهرداری قم سالی بسیار پربرکتی بود. می توانیم 
بگوییم به صورت خاص و ویژه در حوزه تأمین منابع و همچنین انجام 

پروژه های خاص با سال نمونه و مثال زدنی روبه رو بودیم. 
بودجه شهرداری قم در سال 1401 بالغ بر 4 هزار و 200 میلیارد تومان 
پیش بینی شده بود اما در طی کار به این نتیجه رسیدیم که 
مجموعه ظرفیت افزایش این بودجه را دارد. دو مورد منابع حاصل از 
فعالیت های سازمان امور مالیاتی در بحث مالیات بر ارزش افزوده 
و مسئله املاک در بودجه سال 1401 اثرگذار و سرنوشت ساز بوده و 

موجب ارتقای درآمدهای شهرداری قم شدند. 
درمجموع تا نیمه اردیبهشت ماه تفریغ بودجه سال 1401 نهایی خواهد 
شد اما می توان گفت تحقق 150 درصدی بودجه شهرداری قم را در 
این سال شاهد بودیم که نرخ بسیار قابل توجه و کم نظیری محسوب 
می شود. درواقع یک و نیم برابر پیش بینی، تحقق بودجه را شاهد 
بودیم که در چند سال اخیر چنین سابقه ای نداشتیم و می توان گفت 

1401 یک سال استثنایی بود. 
از طرفی در حوزه هزینه هم کار سختی در پیش داشتیم. پروژه های 
بزرگی در حوزه عمران و توسعه شهری در سال 1401 تعریف شده بود 
که باید به انجام می رسید و از طرفی تورم فزاینده کشور موجب گران تر 
شدن تمام پروژه ها شد. اقداماتی مانند احداث خیابان، احداث 
تقاطع های غیرهمسطح و ... نسبت به سال 1400 حداقل یک و نیم 
برابر رشد هزینه داشت. با همه این وجود به دلیل تأمین و غنای منابع 
در این سال، شهرداری قم توانست پروژه های بزرگی را به ثمر برساند و 

ازنظر درآمد و هزینه شرایط خوبی ایجاد کند. 
تنها یک مورد پروژه تونل شهدای مدافع امنیت باارزش فعلی 700 
میلیارد تومان در این سال افتتاح شد که پروژه بسیار باارزشی بود. 

سالی استثنایی در حوزه اقتصاد شهری

همچنین در پروژه بسیار مهم فاز 5 عمار یاسر رشد بسیار خوبی در تملک ها 
 به اندازه تمام سال هایی که بر این پروژه بسیار قدیمی گذشته 

ً
داشتیم و تقریبا

است، سال 1401 تملک انجام شد. این امیدواری ایجاد شد که در نیمه نخست 1402 
بتوانیم اجرای عملیاتی پروژه را آغاز کنیم، چراکه تملک ها بیش از 80 درصد پیشرفت 

داشته است. 
از طرفی یک سری تعهدات در قبال بانک ها داشتیم که در انتهای سال 1401 به 
وضعیت بسیار خوبی رسید. بدهی سنگینی به بانک شهر داشتیم که توسط بانک 
مرکزی تکلیف شده بود و نیاز به نقدینگی چند صد میلیارد تومانی داشت که در 
انتهای سال تأمین شد. همه این ها نشان می دهد سال 1401 سال بسیار پرباری در 

حوزه های مختلف در شهرداری قم بوده است. 

مهم ترین راهبردهای مالی و اقتصادی شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ با  	
توجه به شرایط خاص اقتصادی این سال، چه بود؟

درزمینهٔ تأمین درآمدهای شهرداری قم، یک بخشی در حوزه درآمدهای نقدی داریم 
که چندان قابلیت مانور ندارد. مثلاً بحث عوارض ساختمانی که عددی کمتر از 20 
درصد بودجه شهرداری قم را تشکیل می دهد، به دلیل سیاست شهرداری و شورای 
اسلامی شهر قم برای فشار کمتر به اقشار جامعه و عدم مانع گذاری در حوزه ساخت 

مسکن، عدد ثابتی است که چندان قابلیت افزایش ندارد. 
در برخی از شهرها پروانه های ساختمانی تا 70 درصد بودجه شهرداری را تشکیل 
 15 درصد درآمد کل را تشکیل می دهد 

ً
می دهند اما در شهر قم این عدد تقریبا

 دو برابر این سهم دارد. 
ً
درصورتی که توافقات ملکی تقریبا

در سال1401 توافقات سنگینی داشتیم به عنوان مثال یک توافق در منطقه 6 
داشتیم که می توانیم برای بسیاری معوض ها روی این توافق حساب کنیم. خرید 
دیگری در منطقه یک داشتیم که علاوه بر ایجاد یک معبر مهم، با ایجاد ارزش افزوده، 

منابع مالی بسیار مناسبی به شهرداری قم اضافه شد. 
موارد ملکی در شهر قم پشتیبان پروژه های عمرانی هم محسوب می شود که 
ظرفیت بسیار خوبی است . به عنوان مثال متروی قم برای تأمین مالی پیمانکار 
در سال 1401 حدود 120 میلیارد تومان ملک دریافت کرده است که این اتفاقات 
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موجب می شود این ابر پروژه ها به کار خود ادامه دهند. از طرفی تلاش کردیم 
با زمین های حاصل شده از توافقات، پروژه های سرمایه گذاری تعریف کرده و 

ارزش افزوده آن را مضاعف کنیم. 

نسبت درآمدهای نقدی و غیرنقدی شهرداری قم در سال ۱۴۰۱  	
چگونه بود؟ 

ازآنجاکه اوراق مشارکت و وام ها نیز جزء درآمدهای نقدی محاسبه می شود و 
 در حال حاضر نسبت درآمدهای نقدی و غیرنقدی 50 درصد است. البته 

ً
تقریبا

اعداد هم بسیار رشد پیداکرده است. وصولی سال 1400، سه هزار و 600 میلیارد 
تومان بوده به نظر می رسد وصولی درآمد 1401 شهرداری قم 1.8 برابر سال قبل 
رسیده باشد. اضافه شدن 80 درصدی تحقق درآمد موضوع بسیار مهمی 
است. شاید نسبت درآمد ملکی کمتر شده باشد اما عدد بالاتر رفته است. 
توافقات ماده 101 در سال 1400 بالغ بر 500 میلیارد تومان بود اما در سال 1401 این 

عدد به حدود 900 میلیارد تومان رسیده است. 
**مسئله تأمین مالی از طریق تسهیلات بانکی تا چه اندازه در شهرداری قم 

موردتوجه قرارگرفته است؟
بعضی از مدیریت ها ممکن است تأمین منابع از طریق تسهیلات بانکی را 
اصل کار خود قرار دهند و آن را به عنوان پشتوانه حساب کنند. در شهر قم به 
این نتیجه نرسیده ایم که این ها پشتوانه بدون چون وچرا است. ما باید بدانیم 
که چه مصرفی برای این تسهیلات در نظر داریم که بعد آن را باهدف مشخص 

کارسازی کنیم. 
گاهی با خرید نقدی یک زمین می توان ارزش افزوده بسیار زیادی برای شهرداری 
ایجاد کرد که در چنین مواردی استقراض مفهوم دارد، اما مثلاً برای حقوق و 

دستمزد این کار هیچ مناسب نیست. همچنین درزمینهٔ اوراق 
مشارکت نیز درجایی که نیمی از تعهد سود به عهده دولت است، 
پیگیری و به کارگیری آن مفهوم دارد. این کار اوراق را به وام نزدیک به 
هفت درصد سود تبدیل می کند که توجیه پذیر است. در سال 1401 
هم 650 میلیارد تومان برای اتوبوس رانی و مترو از اوراق مشارکت 
استفاده شد. از مجموع بودجه 5 هزار میلیارد تومانی شاید 200 

میلیارد تومان وام بانکی است که رقم معمولی محسوب می شود. 

وضعیت بانک املاک شهرداری قم در حال حاضر  	
چگونه است؟

در منطقه یک، منطقه 6 و منطقه هشت منابع خوبی در سال 1401 
ایجاد شد که پشتیبان بسیار خوبی برای اقدامات اجرایی سال پیش 

رو خواهد بود. 

در پروژه های نهضت ملی مسکن، همکاری دولت  	
برای پرداخت سهم شهرداری چگونه است؟

البته اختلاف نظرهایی بین ما و دولت بر سر سهم شهرداری و نحوه 
واگذاری وجود دارد، اما در مجموع شاهد همکاری خوبی هستیم. 
ازآنجاکه در این پروژه ها منابع خوبی برای دولت ایجاد می شود و 
تمایل برای کارسازی اراضی جدید و گرفتن پروانه زیاد بود؛ دریافتی ما 

در شهرک قدس و پردیسان خوب بود. 

اراضی ۴8 هکتاری هم به عنوان یک مسئله مشترک  	
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میان دولت و شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ به ثمر نشست. 
تا چه اندازه تعریف کار از طریق این اراضی عملیاتی شده 

است؟

در سال 1401 نزدیک به 20 میلیارد تومان از منابع 48 هکتاری را توانستیم 
به توافق نهایی برسانیم ولی در این اراضی چند هزار میلیارد تومان 
منابع وجود دارد و به نظر می رسد در سال پیش رو بیشترین استفاده 
از منابع این اراضی را برای پروژه های هسته مرکزی شهر قم خواهیم 
داشت. در حال حاضر بسترسازی و روان سازی اقدامات مرتبط با این 

اراضی انجام شده و احتمالاً جذب منابع خوبی خواهیم داشت. 
همچنین توافقی شد که ساخت 10 بلوک در این حوزه را شهرداری 
به صورت سرمایه گذاری وارد شود. در این پروژه ها آورده دولت زمین 

است و آورده شهرداری پروانه و جذب سرمایه گذار است. با این توافق 
20 درصد از اراضی 48 هکتاری مولدسازی می شود که هدف هر دو طرف 
را تأمین می کند. در حال حاضر مدلی که انجام می شود این است که 
به شهروندانی که املاک در مسیر دارند، قطعه زمین معرفی می شود. 
قسمتی از اراضی که ویلایی سازی است برای این موضوع مناسب تر 

است. 

شفافیت فرایندها در حوزه املاک یکی از موضوعاتی بود که  	
همواره توسط مدیران مطرح می شد. در این زمینه چه دستاوردهایی 

حاصل شده است؟

در این زمینه به آن نقطه آرمانی نرسیده ایم. اصولاً شفاف سازی در بحث صدور 
پروانه شرایط بهتر دارد، چراکه طرح تفصیلی کاربری و ... روشن بوده و استعداد ارتفاع 
و شرایط زمین مشخص است. مقداری چانه زنی دارد اما سهم آن ها زیاد نیست 
اما در بحث اعمال ماده 101 مقداری کار مشکل تر است. می توان گفت این کار نیاز 
به پیگیری ویژه دارد و شهروندانی که کاملاً نسبت به مسائل شهرسازی بی اطلاع 

باشند، به سادگی نمی توانند در مدت زمان کوتاه کار خود را انجام دهند. 
بااین همه حد توافقات و اطلاعات موردنیاز شهروندان در این موضوع روشن است 
و اطلاعات مخفی در این حوزه وجود ندارد. از طرفی آن چنان کار روان نیست که هر 
مالکی کاملاً بدون ذهنیت بتواند کار را جلو ببرد. اراضی 
بزرگ معمولاً ترکیبی از چند کاربری است که نسبت آن ها 
و تعیین موقعیت این لکه ها موضوعی مهم است که نیاز به 
کار ویژه و تخصصی دارد. معمولاً یک ملک بزرگ دو تا سه بار 
در کمیسیون های متعدد مطرح و بررسی می شود و درنهایت 
در شورای شهر نیز موردبررسی قرار می گیرد. بااین همه تا حد 
مطلوب شفافیت در این حوزه قدری فاصله داریم و تلاش 

می کنیم در سال 1402 شاهد شرایط بهتری باشیم. 

ایجاد کد بورسی برای شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ با چه  	
اهدافی انجام شد؟

این کار برای خرید مستقیم از بورس کالا صورت گرفت. پیدا 
کردن روش هایی برای خرید که بتوانیم با هزینه کمتر و سالم تر 
نیازهای شهر را خرید کنیم ازجمله دغدغه های همیشگی ما 

است. 

روند افزایش تعرفه عوارض نسبت به هزینه های شهر چگونه  	
است؟

روند افزایش تعرفه عوارض شهرداری قم زیر تورم است و در مقابل حوزه مرتبط با 
شهرداری، تورم بسیار شدیدی وجود دارد. بسیاری از امور اساسی شهر بر مبنای 
هزینه های نیروی انسانی و کارگری شکل می گیرد که یک باره در ابتدای سال 1401 
شاهد رشد 57 درصدی هزینه ها در این بخش بودیم. بااین همه سیاست، این 
است که فشار بر مردم و فعالان حوزه ساخت وساز وارد نشده و در این زمینه 
سخت گیری نداشته باشیم. برای سال 1402 به این دلیل که قانون درآمدهای پایدار 
شهرداری ها تصویب و ابلاغ شد، عناوین و روش ها تغییر کرد. البته درمجموع رشد 

تعرفه در سال 1402 کمتر از سال 1401 بود.

سهم درآمدهای پایدار از بودجه سال ۱۴۰۱ چگونه بود؟ 	

یکی از گزینه های درآمدهای پایدار مرتبط با عوارض نوسازی است که به نوعی ادای 
تکلیف شهروندان در برابر شهرداری محسوب می شود، در این زمینه تحقق خوبی 
اتفاق نیفتاده است. برای عوارض نوسازی در بودجه 1401 شهرداری قم سهم 90 
میلیارد تومان دیده شده بود که درنهایت  65 میلیارد تومان محقق شده است. این 

شهروندان قمی شایسته 
بهترین نوع خدمات رسانی 

هستند و توقع از شهر قم به 
دلیل ویژگی های انحصاری آن، 

بسیار زیاد است. همین 
مسائل موجب می شود در 

بخش اقتصادی باانگیزه 
مضاعفی کارکنیم
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90 میلیارد تومان نزدیک به 20 درصد معوقات شهروندان و عوارض سالیانه نوسازی 
است. 

رتبه نخست افزایش تحقق درآمد شهرداری قم در سال 1401 به مسئله مالیات بر 
ارزش افزوده اختصاص دارد که این هم به نوعی درآمد پایدار محسوب می شود. در 
این زمینه همکاری های سازمان امور مالیاتی قم نیز نقش پررنگی داشت. در بحث 
مالیات بر ارزش افزوده یک سری تدابیر خاصی انجام شد ازجمله شناسایی تعدادی 
از مؤدیان بزرگی که پرداخت مالیات را در دیگر استان ها داشتند و حق شهر و استان 
قم تضییع می شد. این کار موجب شد درخشش ویژه ای در تأمین درآمدهای پایدار را 

در سال 1401 در شهر قم داشته باشیم. 
580 درصد رشد تحقق مالیات بر ارزش افزوده نسبت به مصوب، مسئله بسیار 
مهمی است که در سال 1401 برای نخستین بار رخ داد و شاهد تحقق 1300 میلیارد 

تومان درآمد از محل مالیات بر ارزش افزوده بودیم. 
**نمره انضباط مالی شهرداری قم در سال 1401 ازنظر شما چند است؟

نمره انضباط مالی شهرداری قم در حال حاضر بالای 18 است. فرایند نامطلوب و 
غیراستانداردی در حوزه مالی نداریم که موجب بی انضباطی باشد. استانداردهای 
حسابداری رعایت می شود. اطلاع رسانی های قانونی به صورت کامل انجام شده 
است. رعایت آیین نامه معاملاتی به طور ویژه در دستور کار است. سامانه »ستاد« 
اجرایی شده و از همه نقاط ایران می توانند در مناقصات شهرداری قم شرکت کنند. 
همچنین یک نوع پختگی در حوزه انعقاد قراردادها، انتخاب مشاورین و... وجود دارد 

که کمترین چالش را ایجاد می کند. 

وضعیت تحقق مطالبات دولتی شهرداری قم در سال ۱۴۰۱ چگونه  	
بود؟

در سال 1401 تحقق درآمدی در این بخش نداشتیم و با فرایندهای جدیدی که 
تعریف شده، پیگیری این موضوع بسیار سخت شده است. در حال حاضر هر 
دستگاهی باید به صورت تهاتر ملکی تسویه حساب انجام دهد. بسیاری دستگاه ها 
ملکی ندارند یا اگر داشته باشند موردنیازشان است. تلاش های بسیاری انجام شد 
اما مشکلات قانونی متعددی وجود داشته و نیاز به اصلاح در قانون بودجه دارد که 

در بودجه سال 1402 هم اتفاق نیفتاد. 

وضعیت بدهی های بانکی شهرداری نسبت مناسبی  	
با درآمدهای سالیانه دارد؟

اگر بودجه 1402 را در نظر بگیریم کمتر از 10 درصد آن بدهی است. تا 20 
درصد این عدد منطقی است. در هر سازمانی نه باید آن قدر بدهکار 
شوید که ورشکسته محسوب شوید و نه آن قدر بدهی صفر باشد 
که از تورم عقب باشید. لذا تا 20 درصد وجود بدهی مسئله ای منطقی 

است که برای شهرداری قم کمتر از این عدد است. 

نکته پایانی شما درباره عملکرد ۱۴۰۱ مجموعه  	
معاونت مالی و اقتصادی شهرداری قم چیست؟

آنچه در همکاران حوزه مالی اقتصادی می بینم این است که عزیزان 
باانگیزه به دنبال مسائل می روند. به ویژه در بخش هایی مانند املاک 
و درآمد مسئله مهم تحقق موارد بالقوه است که اگر تلاش مضاعف 
وجود نداشته باشد، اتفاقات بزرگ حاصل نمی شود. ما با کمک همه 
حوزه ها در این مسیر گام برمی داریم. شورای اسلامی شهر قم هم در 
موارد متعددی به کمک ما می آمد تا بیشترین منابع برای بهترین 

عملکرد شهرداری قم حاصل شود. 
در شرایط اقتصادی امروزه جنگیدن در حوزه مالی و اقتصادی لازمه 
کار است و اگر امور رها شود هیچ اتفاق خوبی در شهر نمی افتد. 
صلاحیت فعالان در حوزه هزینه ای شهرداری هم ما را برای این 

جنگیدن دلگرم می کند. 
شهروندان قمی شایسته بهترین نوع خدمات رسانی هستند و توقع 
از شهر قم به دلیل ویژگی های انحصاری آن، بسیار زیاد است. همین 
مسائل موجب می شود در بخش اقتصادی باانگیزه مضاعفی 
کارکنیم تا جایی که شورای اسلامی شهر قم برخلاف گذشته، بودجه 

1402 را فراتر از پیشنهاد مجموعه شهرداری مصوب می کند. 
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حکمرانی محلی یکی از موضوعاتی است که در سال های اخیر بسیار مورد توجه قرار گرفته و برای آن مزایای 
بسیاری ذکر شده است. در این مدل به جای در نظر گرفتن محدوده جغرافیایی گسترده، اداره امور مناطق 
کار موجب می شود کانون تصمیم گیری به جغرافیای  را به محدوده های محلی واگذار می کنند. این  شهری 

هدف نزدیک شده و شهروندان نقش بیشتری در ساخت محیط شهری مطلوب خود داشته باشند. 
تمرکززدایی از مدیریت موجب ایجاد یک ساختار شهروند مدار شده که برنامه ریزی برای محلات شهری را با 
ساکنان آن مرتبط می سازد. مردم نهاد بودن، توجه به منافع عامه، کمک به توزیع برابر فرصت ها و برقراری 

عدالت اجتماعی و جغرافیایی از جمله دستاوردهای این نگاه است. 
همچنین باید گفت حکمرانی که محلی تر شده باشد، اثرگذاری بهتری برای محدوده جغرافیایی خود خواهد 
داشت چرا که شناخت بهتری نسبت به مسائل آن داشته و تعلق خاطر بیشتری برای حل معضلات آن دارد. 
با   ... و  شکل گیری  تاریخ  جمعیتی،  بافت  طبیعی،  شرایط  جغرافیایی،  نظر  از  هشتگانه  مناطق  قم  شهر  در 
یکدیگر تفاوت های اساسی دارند. از طرفی چالش های موجود در این مناطق هم هر کدام سبک و ویژگی های 
و  قم  شهر  ویژگی های  شد.  متصور  آن  مشکلات  برای  حل  راه  یک  نمی توان  و  دارد  را  خود  به  مخصوص 
مهاجرپذیری این شهر نیز موجب شده که مجموعه عظیم از خرده فرهنگ ها مسائل متفاوتی برای مناطق 

شهری بسازند. 
آنها مناطق  موفقیت شهرداری قم در مجموع ماحصل تلاش مجموعه های مختلف است که از مهم ترین 
هشگانه هستند چرا که رسیدگی به نیازها و درخواست های مردم در محدوده محلی حتی اگر به ارقام بزرگی 

در بودجه مرتبط نباشد، به دلیل شهروند مدار بودن، اثرگذاری بسیار قابل توجهی دارد. 
مجموعه حاضر به بررسی عملکرد مناطق هشتگانه شهرداری قم در سال ۱۴۰۰ پرداخته است. 

مناطق هشتگانه

8
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گــزارش عملکــرد ســال 1401 شــهرداری قــم بــه رشــته تحریر  مجموعــه 
گام از مجموعه مکتوب "قم در مســیر  درآمده اســت تا در ســومین 
گــزارش عملکــرد  گــزارش عملکــرد 6 ســاله و  کتــاب  تحــول" پــس از 
ســال 1400 شــهرداری قــم خلاصــه ای باشــد بــر آنچــه در شــهرداری 
و  مأموریت هــا  انجــام  در  مجموعــه  ایــن  مدیــران  بــرای  و  قــم 
گذشــته اســت و به مثابــه تجربــه نــگاری بــرای اســتفاده  وظایــف 

آینــدگان خواهــد بــود.
شــفافیت بخش هــای اصلــی شــهرداری قــم در حــوزه عملکــردی 
کــه در تدویــن و  و انتقــال تجربیــات اجرایــی از مباحثــی اســت 
گــردآوری ایــن مجموعــه بــه آن پرداخته شــده اســت تــا در شــرایط 
آن در شــئون مختلــف  مختلــف بتــوان نســبت بــه اســتفاده از 

ــرد. مدیریتــی و اجرایــی بهــره ب
شــهرداری  و  شــهری  مدیریــت  دســتاوردهای  تکمیلــی  نــکات 
کــه پیش تــر در انــواع قالب هــا و  قــم در ســال 1401 همان گونــه 
شــیوه های اطلاع رســانی منتشــر و منعکس شــده اســت، پــس از 
انتشــار ایــن مجموعــه نیــز به تفصیــل در اختیــار علاقه منــدان قــرار 

ــت. گرف ــد  خواه




